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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

официально:

ІХ ДЭМаКРаТЫЯ

Что там, на заводах и фабриках?
Некоторые активисты объявили о начале предзабастовочного состояния на белорусских предприятиях. 

Они требуют восстановления конституционных прав граждан, освобождения политзаключенных  
и начала переговоров между властью и демократическими силами.

Говорят так: в случае невыполнения требований в Беларуси начнется общенациональная забастовка. 
Они призывают людей в те дни не выходить на работу, а оставаться дома. Под любым предлогом.

«Народная Воля» попыталась выяснить, действительно ли на заводах и фабриках настолько  
сильны протестные настроения, что люди готовы откликнуться на призывы поддержать забастовку?

Вот лишь некоторые мнения тех, кто почти каждый день держит связь с рабочими  
разных предприятий.

Супраць канцлера Аўстрыі Курца распачата 
расследаванне па абвінавачванні  

ў хабарніцтве і службовых злачынствах

Джулі ФІШЭР, амбасадарка ЗША:
«Рэжым Беларусі баіцца тых,  

хто вядзе хроніку яго парушэнняў»
Джулі Фішэр, прызначаная амбасадаркай ЗША ў Беларусі, 
пракаментавала закрыццё беларускімі ўладамі апошняй 

зарэгістраванай праваабарончай арганізацыі.

сКазана

«На фоне іх (улад) парушэнняў 
і жорсткага кантролю над пра-
вавой сістэмай гэта паказвае, 
што яны адчуваюць рэаль-
ную пагрозу ад тых, хто вядзе 
хроніку іх нападак на грамадзян 
Беларусі», – напісала Фішэр у 
«Твітэры».

Яна таксама нагадала, 
што з ліпеня ўлады закрылі 

амаль 275 недзяржаўных 
арганізацый.

У аўторак 5 кастрычніка 
Вярхоўны суд закрыў абʼяднанне 
«Прававая ініцыятыва» – апош-
нюю зарэгістраваную правааба-
рончую арганізацыю.

«Прававая ініцыятыва» – 
некамерцыйная недзяржаўная 
арганізацыя, якая займаец-

ца абаронай правоў чалаве-
ка. Створана ў 1996 годзе. 16 
ліпеня па месцы рэгістрацыі 
старшыні аб’яднання Вікторыі 
Фёдаравай адбыўся ператрус у 
рамках крымінальнай справы 
аб масавых беспарадках. Сама 
кіраўніца ад сёлетняга сакавіка 
вымушана знаходзіцца за 
межамі Беларусі.

Ліквідацыя недзяржаўных арганізацый
У красавіку міністр замежных спраў Беларусі Уладзімір Макей заявіў, што ў адказ  
на заходнія санкцыі ў Беларусі можа быць знішчана грамадзянская супольнасць.

«Любое далей-
шае ўзмацненне 

жорсткасці санкцый прывяд-
зе да таго, што грамадзянская 
супольнасць, пра якую яны кла-
поцяцца, перастане існаваць. 
І гэта будзе, я лічу, абсалют-
на абгрунтавана ў дадзенай 
сітуацыі», – сказаў Макей.

22 ліпеня Аляксандр 
Лукашэнка заявіў пра 

зачыстку недзяржаўных 
арганізацый.

«Так і ўрад, 
і МЗС пабеглі 
за «дэма-
кратыяй» і 
п а с т в а р а л і 
ў нас (хай 
Макей ізноў не прыме на свой 
рахунак, гэта і да яго яшчэ было, 
яму гэта ў спадчыну дастала-

ся, трэба цяпер разграбаць), і 
мы атрымалі пад 2 тыся-
чы на невялікую краіну НДА, 
НКА, бандытаў і замежных 
агентаў. Ну і што, дэмакратыю 
атрымалі?»

«Ідзе зачыстка. Вы дума-
еце, гэта проста? Там ужо 
тысячы людзей працуюць, 
нашых людзей, і ў асноўным 
з павернутымі, прамытымі за 
чужыя грошы мазгамі», – сказаў 
Лукашэнка.

30 ліпеня Лукашэнка 
заявіў, што «пад выглядам 
дабрачыннасці некамерцый-
ныя арганізацыі адпрацоўваюць 
чужую палітычную замо-
ву». Ён сказаў, што розных 
недзяржаўных фондаў, прыват-
ных устаноў, праваабарончых 
арганізацый у Беларусі было 
паўтары тысячы.

«У выніку праведзеных 

мерапрыемстваў выдзелена 185 
дэструктыўных структур, якія 
нясуць патэнцыйную пагрозу 
нацыянальнай бяспецы, у тым 
ліку прадстаўніцтва замежнай 
некамерцыйнай арганізацыі, 
71 рэспубліканскае і мясцо-
вае грамадскае аб’яднанне, 113 
устаноў», – сказаў Лукашэнка 
на нарадзе з чыноўнікамі.

З сярэдзіны ліпеня адбы-
ваецца масавая ліквідацыя 
недзяржаўных арганізацый 
па ўсёй краіне. Пад пагро-
зай існаванне дзясяткаў 
асветніцкіх, праваабарончых, 
дабрачынных, спажывецкіх, 
даследчых і іншых арганізацый. 
Пра дстаў нікоў уста ноў 
затрымліваюць, праводзяць у 
іх дома і ў офісах ператрусы, 
арыштоўваюць рахункі.

Як стала вядома, супраць канцлера Аўстрыі 
Себасцьяна Курца распачата расследаванне па 
абвінавачванні ў хабарніцтве і службовых зла-
чынствах. Пракуратура краіны падазрае, што 
кіраўнік урада і яшчэ некалькі яго набліжаных 
за дзяржаўныя грошы падкуплялі рэдакцыю 
аднаго з аўстрыйскіх таблоідаў, каб забяспе-
чыць асвятленне сваёй палітычнай дзейнасці ў 
выгадным святле, піша Бі-Бі-Сі.

У офісе Курца, у штабе яго Аўстрыйскай 
народнай партыі (OeVP) у Вене, а таксама ў 
Міністэрстве фінансаў прайшлі вобыскі.

У заяве пракуратуры не называецца выдан-

не, у якім размяшчаліся апытанні грамадскай 
думкі, але аўстрыйская прэса сцвярджае, што 
гаворка ідзе пра таблоід Osterreich. Кіраўніцтва 
холдынга, да якога належыць гэтая газета, 
заявіла, што не брала дзяржаўныя сродкі за 
рэкламу ў абмен на арганізацыю выгаднага для 
Курца апытання.

Сам Курц таксама кажа, што ні ў чым 
не вінаваты. «Я перакананы, што і гэтыя 
абвінавачванні акажуцца ілжывымі», – сказана 
ў заяве канцлера. Кіраўнік урада настойвае, 
што тэкставыя паведамленні, якія пракуроры 
выкарыстоўваюць у якасці доказаў яго віны, 
былі выдраны з кантэксту.

Прадстаўнікі Аўстрыйскай народнай 
партыі лічаць, што пракуратура ставіцца да 
гэтай палітычнай сілы з прадузятасцю. Адзін 
з дэпутатаў OeVP заявіў, што расследаванне 
ініцыявалі «левыя ячэйкі» ў офісе пракурора.

Прэзідэнт Аўстрыі Аляксандр Ван дэр 
Белен назваў скандал сур’ёзнай падзеяй. Ён 
таксама заклікаў палітыкаў паважаць неза-
лежнасць суда і пракуратуры і ўстрымацца ад 
абвінавачванняў іх у палітычнай прадузятасці.

о ЧЕМ ГоВоРЯТ…

«Всё не так, как кажется из-за границы»
Геннадий ФЕДЫНИЧ, профсоюзный лидер, экс-глава профсоюза РЭП:

– На предприятиях далеко не такая 
ситуация, как кажется многим из-за 
границы. Пока будет выплачиваться 
зарплата, никаких предзабастовочных 
состояний не будет. Всё будет зависеть 
от состояния экономики на отдельно 
взятом предприятии.

На крупных предприятиях, напри-
мер, на том же БЕЛАЗе, есть проблема с 
запчастями – из-за введенных санкций. 
С опаской ждут декабря, когда всту-
пят в действие американские санкции. 
Переориентироваться на другие рынки 
сбыта – это всё же непросто. Но по офи-

циальной информации санкции – это не 
проблема для производства. Ну, посмо-
трим, как дальше будет…

По информации от членов нашего 
профсоюза, зарплату не увеличивают, но 
выплачивают регулярно. И если рань-
ше на некоторых предприятиях была 
сокращенная неделя, то сейчас, наобо-
рот, предлагают остаться после работы 
на несколько часов и даже выйти в суб-
боту – есть хороший российский заказ.

В принципе, немного напряженная 
ситуация из-за того, что цены растут, а 
зарплата стоит.

Что касается закредитованности, то это 
не новость. Государство потом списывает эти 
кредиты, это же не частные предприятия.

На мой взгляд, ярких протест-
ных настроений сегодня у людей нет. 
Загнаны в угол, запуганы. Внутренний 
протест остался. Но забастовка не дела-
ется по чьей-то команде или заказу. 
А сейчас законным образом забастов-
ку провести в Беларуси невозможно. 
Откровенно говорю: я не вижу предпо-
сылок для того, чтобы завтра или после-
завтра люди организовались в какую-
нибудь стачку.

«Не хватает рабочих рук!»
Жанна ТАРАСЕВИЧ, сопредседатель правления, директор Бизнес-союза предпринимателей  

и нанимателей имени профессора М.С.Кунявского:
– Мы регулярно делаем аналитику 

не только по конкретным предприяти-
ям, но и по экономическому положению 
в целом. Закредитованность предпри-
ятий, конечно, высокая, но сказать, что 
везде предзабастовочное состояние, – 
нет такого.

Как выплачивают зарплату предпри-
ятия, если они в долгах как в шелках? 
Берут краткосрочные новые кредиты 
под продукцию, которую выпускают, под 
дополнительные обязательства. Один 
кредит взял – другой отдал. В сельском 

хозяйстве обычно авансом платят пере-
работчики продукции – сахарные заво-
ды, молочные и хлебокомбинаты.

А какая разница рабочему, должно 
предприятие или не должно деньги 
в бюджет, если он исправно получа-
ет обещанную зарплату? Поэтому все 
работают. Для людей главное – усло-
вия труда и заработная плата. И по 
большому счету в этом плане больших 
нареканий нет.

Я могу еще судить конкретно по таким 
предприятиям, как «Молодечномебель», 

«Пинскдрев», – там все работают, полу-
чают зарплату, особых вопросов нет. Так 
о каком предзабастовочном состоянии 
можно говорить?

Есть вопросы найма персонала – 
не хватает рабочих на предприятиях! 
Потому что многие с двумя-тремя выс-
шими образованиями и в рабочие про-
фессии не сильно хотят идти. Вот и не 
хватает рабочих рук.

По данным нашего союза, однознач-
но могу сказать: никакого предзабасто-
вочного состояния нет и в помине!

«Даже нечего обсуждать!»
Александр ЯРОШУК, председатель Белорусского конгресса демократических профсоюзов:

– Слишком далеко всё это уже зашло. 
Политики, которые уехали из Беларуси, 
не должны делать ничего, что могло бы 
нанести вред тем, кто остался жить в 
Беларуси, кто не смог или не захотел 
уезжать.

Не надо нагло хайповать на теме 
рабочих и забастовок.

Если говорить о положении дел на 
предприятиях, то я могу судить лишь 
по имеющейся информации от членов 
нашего профсоюза. Есть, конечно, ради-
кально настроенные люди внутри стра-
ны. Может, кто-то из них и откликнется 
на эти призывы из-за рубежа. И в луч-
шем случае останутся без работы.

Мы мониторим ситуацию на том же 
«Беларуськалии» – не слышно голосов 
ни про какие забастовки! Если в октябре 
минувшего года, когда всё еще было в 
динамике, ничего не получилось, то что 
говорить сейчас, когда прокатилась вол-
на репрессий? Нет никакой готовности к 
забастовке. Даже нечего обсуждать!

«Недовольство есть, но оно было всегда»
Александр БУХВОСТОВ, председатель Свободного профсоюза металлистов:

– За каждым кличем о забастовке сле-
дует волна репрессий на заводах, начи-
нают выяснять, кто собирается басто-
вать и по какому поводу. Нельзя сказать, 
что ситуация на заводах распрекрасная, 
дела сложные: где-то санкции, где-то 
средств не хватает, закредитованность 
большая. Но при этом у нас нет данных 
о том, чтобы были серьезные волнения 
среди рабочих. А мы всё время на связи 
с предприятиями. Недовольство есть, но 
оно всегда было.

Волна репрессий, которая недавно 
прокатилась по стране, охладила пыл и 
напугала людей. Люди боятся участия во 
встречах, каких-то разговорах, потому 
что никто не хочет попадать под удар. 
Поэтому все эти разговоры о забастов-
ках – это попытка выдать желаемое за 
действительное.

Складские запасы увеличиваются, но 
при этом у нас есть рынки для сбыта. 
Если верить данным официальной ста-
тистики, то у нас растет ВВП, и даже 
наблюдается какая-то стабильность.

Мы, например, интересовались у 
Минпрома, зачем увольняют людей, 
которые имеют опыт работы, будет 
же дефицит кадров и потеря качества 
труда. Волна увольнений коснулась и 
членов нашего профсоюза – инженер-
но-технических работников. Конечно, 
мы выразили свою озабоченность. Но 

в ответ услышали, что всё нормально, 
даже привели нам примеры некоторых 
экономических успехов.

Забастовка – это хорошо организо-
ванный процесс. А стихийный взрыв 
может произойти, только если переста-
нут платить зарплату или она резко упа-
дет. Люди уже привыкли, что зарплата 
не очень высокая, но регулярная, концы 
с концами сводить можно. А если найти 
вторую работу – жить можно, а многие 
идут на третью работу.

На предприятиях машинострои-
тельного комплекса, где работают наши 
люди, я не сказал бы, что есть какие-
то предпосылки для забастовок. Заводы 
работают. Люди не откликаются на 
политические призывы.

Официальные профсоюзы тоже стали 
активнее реагировать на то, что проис-
ходит на предприятиях. В низовом звене 
профсоюзов есть люди, которые выра-
жают интересы работников, – предсе-
датели цеховых комитетов знают, поче-
му возмущаются люди, и всё передают 
наверх. В результате информация всё 
равно доходит до руководства федера-
ции. И действительно – даже по отчетам 
видно, что ФПБ в последнее время стала 
больше обращать внимание на вопросы 
зарплаты, условий труда и даже прав 
работников. Это раньше деятельность 
ФПБ сводилась к отчетам о спортивной 

работе, а минувший год заставил всех 
переформатироваться.

Ложиться на амбразуру и выходить 
на забастовку сегодня – это должно быть 
или стрессовое состояние, или ради 
серьезной идеи, которую ты защищаешь 
и за которую готов отдать жизнь. Сейчас 
в Беларуси совсем не та ситуация.

Сергей ГУНЬКО, первый 
заместитель министра 

промышленности:

«Вот пусть 
 они там  
в Европе  

и бастуют»
– Никаких забастовок на белорус-

ских предприятиях нет, это только 
у уехавших есть желание забастовку 
устроить. Вот пусть они там в Европе 
и бастуют.

Даша ПАВЛОВСКАЯ.

У Беларусі прайшла хваля 
затрыманняў людзей  

за каментарыі пра гібель 
айцішніка Андрэя Зельцэра  

і супрацоўніка КДБ Дзмітрыя 
Федасюка. Падазронымі  
па крымінальнай справе 

з’яўляюцца амаль 200 чалавек, 
заявіў мiнiстр унутраных спраў 

Iван Кубракоў.

Учора кошт газу  
ў Еўропе абваліўся 

ніжэй за 1000 
долараў за тысячу 

кубаметраў.

Такія звесткі  
дала лонданская 

біржа ICE.

Калектыў УП «Народная Воля» выказвае глыбокія спачуванні  
Маі Тодараўне Кляшторнай з нагоды заўчаснай смерці яе дачкі Тамары.
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из ПЕРВЫХ УсТ

Андрей Климов был когда-то извест-
ным бизнесменом и депутатом Верховного 
Совета 13-го созыва. После победы «оран-
жевой революции» в Украине он объявил, 
что белорусская революция состоится 25 
марта 2005 года.

Власти разогнали организованную им 
25 марта акцию протеста на Октябрьской 
площади в Минске, а позже Климов был 
осужден на 1 год и 6 месяцев. Выйдя на 
свободу, Андрей отошел от политики, но 
свое мнение по поводу происходящего 
имеет…

– «Круглые столы» Воскресенского я 
посетил всего два раза, – признается поли-
тик. – Первый раз меня заинтересовала 
дискуссия по поводу годовщины провоз-
глашения 25 марта 1918 года независимо-
сти БНР. Я тогда поругался с провласт-
ными идеологами, заявив, что если бы не 
было этой даты, то не было бы и БССР.

Второй раз побывал на встрече с пред-
ставителями российского посольства по 
поводу союза Беларуси и России. И я им 
тогда напомнил, что этот союз был оформ-
лен не в 1999 году, а Верховным Советом в 
1996 году.

По этому договору мы имеем равные 
права, и именно по этой причине присо-
единение Крыма к России нелегитимно. 
Крым должен либо присоединиться к сою-
зу Беларуси и России, либо Россия должна 
выйти из Союзного государства.

Еще я сказал о «равных» условиях в 
Союзном государстве. Например, когда 
россияне приезжают в Беларусь, им здесь 
регистрироваться не надо, а вот от бело-
русов в Москве требуют регистрацию при 
трудоустройстве. Какое же здесь равен-
ство?

Российских представителей тогда моя 
позиция взбесила, а меня после этого на 
«столы» к Воскресенскому перестали при-
глашать.

– Кстати, раньше вы говорили, что 
знакомы с Владимиром Путиным…

– У меня были хорошие отноше-
ния с моим российским тезкой Андреем 
Климовым из Совета Федерации, который 
к тому же приходится мне по линии мамы 
дальним родственником. Но после крым-
ских событий я ему высказал свою пози-
цию, и дружба прекратилась.

А с Владимиром Путиным я действи-
тельно знаком, но это никоим образом не 

влияло на какие-то мои убеждения.
– Если вернуться к «круглым столам» 

Юрия Воскресенского. Многие считают, 
что это фейковые мероприятия, потому 
что сегодня нет никакого диалога меж-
ду представителями власти и настоящей 
оппозиции. Вы с этим согласны?

– Перво-наперво хочу сказать, что если 
бы я был на месте Юрия Воскресенского, 
то не пошел бы на такой риск – организо-
вывать подобные мероприятия. Он же под-
ставляется, ходит по лезвию бритвы.

С одной стороны, Воскресенский – 
это как бы конструктивная оппозиция. С 
другой стороны, он подставляется перед 
реальной оппозицией, которая считает 
Юрия продажным человеком.

Но я знал о Воскресенском еще с тех 
времен, когда сам сидел за решеткой. В 
свое время в бизнес-кругах Юрий пред-
лагал подписать письмо в мою поддержку, 
но в последний момент многие отказались 
это сделать. Я их не осуждаю, но сама 
инициатива Воскресенского заслуживает 
уважения.

А сейчас я с ним познакомился совер-
шенно случайно. Познакомился и понял, 
что должен ему помочь по той простой 

причине, что Юрий может принести опре-
деленную пользу для Беларуси.

– Хотелось бы услышать более подроб-
но о пользе Воскресенского для страны…

– Дело в том, что раскручивание колеса 
репрессий – самоубийственно для режима. 
Во-первых, идет дискредитация в между-
народном плане, а это ослабляет наши 
позиции в отношениях с Россией. Очень 
легко потерять суверенитет, когда страна 
ослаблена в политическом и экономиче-
ском плане.

Репрессии в Беларуси были в прошлом 
году, продолжаются в этом, но это дело 
надо как-то исправлять. И в этом нам 
никто не поможет – ни США, ни Запад, ни 
Россия.

Да, Юрий Воскресенский создал диа-
логовую площадку не без помощи властей, 
но тем не менее цели благие: достижение 
консенсуса внутри страны и – главное – 
освобождение людей из тюрем.

И вообще, власти должны понять, что 
количество политзаключенных не решает 
проблемы в стране. Люди, которые прошли 
через тюрьмы и вышли на свободу, становятся 
озлобленными. Но ведь Юрий Воскресенский 
предлагает выпускать политзаключенных по 

амнистии, а это уже совсем другая история. 
Это шаг навстречу с обеих сторон.

Мы только в начале пути, но мне 
кажется, что этот процесс очень поможет 
в оздоровлении общества в психологиче-
ском плане. Так что, на мой взгляд, Юрий 
Воскресенский делает неплохое дело. Он, 
считаю, способствует эволюционному раз-
витию страны, переходу от авторитаризма 
к истинной демократии.

– В прошлом месяце из «списка 
Воскресенского» были помилованы толь-
ко 13 человек, хотя предлагалось освобо-
дить 100 политзаключенных. Какая-то 
замедленная «эволюция» происходит…

– Знаете, почему так? Потому что не все 
«политические» хотят подписывать про-
шения о помиловании. Юрий обращался 
к Марии Колесниковой – та его послала… 
Обращался к Леониду Судаленко – тот его 
аналогично отфутболил.

– Возможно, людям не в чем каяться, 
если они невиновны…

– А что человек может сделать полез-
ное для Беларуси, сидя в тюрьме? Кроме 
всего прочего, существует дипломатиче-
ский переговорный процесс. Я в свое вре-
мя тоже был предметом торга и вышел на 

свободу после помилования.
Знаю, что такие вопросы решаются на 

высоком уровне между представителями 
Евросоюза и белорусского МИДа.

Юрий Воскресенский говорил, что он 
подавал списки на освобождение на 500 
человек. А сейчас, возможно, список значи-
тельно увеличился.

– Кое-кто говорит, что убеждения 
«экс-революционера» Андрея Климова в 
последние годы значительно трансфор-
мировались и теперь вы выступаете уже 
на другой стороне. Это правда?

– А у меня и сейчас революционная 
позиция. Я считаю, что наше государство 
существенно ослабло после событий про-
шлого года. Искать виновных – пустое 
дело. Этим мы ничего не решим. Поэтому в 
вопросах отстаивания суверенитета стра-
ны нужно находить общие подходы с вла-
стью. Надо садиться за стол переговоров и 
прийти к консенсусу. Нам не нужна граж-
данская война, а противостояние в обще-
стве только усиливается.

Я желаю родной Беларуси только добра 
и процветания. А если кто-то считает, что 
Климов стал «здраднікам», то этого челове-
ка можно только пожалеть.

– Ваш прогноз: что страну ожидает 
в ближайшее время? Диалог, усиление 
репрессий?

– Мне кажется, что Евросоюз примет 
некоторые аргументы белорусских властей 
и мы снова вернемся к нормальным отно-
шениям. И всё это решится до конца года.

Люди выйдут на свободу, семьи вос-
соединятся, а мы будем вспоминать про-
шлый год, как страшный сон. Считайте 
меня оптимистом…

– Вы полагаете, что на свободу выйдут и 
Виктор Бабарико, и Мария Колесникова, и 
Максим Знак, и другие политзаключенные, 
получившие максимальные сроки наказания?

– Считаю, что Лукашенко рассмо-
трит все кандидатуры на освобождение, 
в том числе и Виктора Бабарико, Марии 
Колесниковой, Максима Знака и других 
политзаключенных.

Уверен, что в результате взаимных пере-
говоров и уступок все «политические» попа-
дут под амнистию. В том числе и те, кто 
получил максимальные сроки наказания. 
Думаю, для этого не надо будет даже писать 
прошения о помиловании. Главное, чтобы 
начался диалог и было взаимопонимание.

Алесь СВЕТЛАНИЧ.

Андрей КЛИМОВ: 

«Очень легко потерять суверенитет,  
когда страна ослаблена…»

Экс-депутат Верховного Совета Беларуси, который в 2005 году пытался совершить революцию, рассказал «Народной Воле» о своем видении 
ситуации в стране и о том, почему его больше не приглашают на «Круглый стол демократических сил» Юрия Воскресенского.

Без згуртавання перамогі  
не будзе

У газеце «Народная Воля» з’яўляюцца публікацыі, аўтары якіх ставяць пытанне аб 
прыняцці новага Выбарчага кодэкса. Я таксама лічу, што ў гэты важны дакумент трэба 
ўносіць кардынальныя змены. Але, на мой погляд, гэта не панацэя. Пакуль улада будзе 
знаходзіцца ў руках Лукашэнкі, волевыяўленне народа не можа рэалізавацца на дэма-
кратычных асновах, абавязкова будуць мець месца фальсіфікацыі вынікаў галасавання. 
Таму спачатку, каб перамагчы на выбарах, трэба, як сказаў вядомы пісьменнік Сяргей 
Законнікаў, раскруціць клубок, у які нас, беларусаў, укруціў Лукашэнка, а ён, клубок, 
настолькі заблытаны, што не ведаеш, за якую нітку пацягнуць, каб яго разблытаць.

На маё разуменне, маюць рацыю тыя апаненты дыктатарскага рэжыму, якія 
выступаюць за згуртаванне нацыі. Пры гэтым неабходна звярнуцца да ААН, каб 
дзеяздольная сусветная арганізацыя зрабіла канкрэтныя захады па прыцягненні 
да адказнасці галоўных віноўнікаў парушэння правоў чалавека ў Беларусі. 
Дэмакратычная грамадскасць нашай краіны павінна мець сваіх прадстаўнікоў у 
гэтай паважанай міжнароднай арганізацыі.

Новы Выбарчы кодэкс і новую Канстытуцыю павінны пісаць не сённяшнія 
чыноўнікі і не цяперашні так званы кішэнны парламент, а сам народ. Неабходна 
разгарнуць у сродках масавай інфармацыі, ва ўсіх сетках шырокую дыскусію па 
хвалюючых пытаннях. Усе выказванні людзей абагульніць і толькі затым прысту-
паць да стварэння новых лёсавызначальных дакументаў. Распрацоўваць і прымаць 
іх можа толькі дэмакратычная дзяржава, спадзявацца на станоўчы вынік пры 
існуючай агрэсіўнай уладзе нельга. Яна не дазволіць запісаць нічога новага, каб 
змяніць сітуацыю ў краіне. Цяперашняя ўлада, я ўпэўнены, як парушала законы, 
так і будзе парушаць, бо не нясе за гэта ніякай крымінальнай адказнасці.

Аляксандр Лукашэнка любіць паўтараць ленінскія словы наконт таго, што 
любая ўлада павінна ўмець абараняць сябе. Таму разрозненыя выступленні люд-
зей будуць, як і раней, падаўляцца. Каб дабіцца перамогі дэмакратычным шляхам, 
народу трэба арганізавацца ў адзіную сілу. Важна падумаць пра эфектыўную так-
тыку барацьбы з дыктатурай. Калі аб’яўляць, скажам, пра агульнанацыянальны 
мітынг, то на плошчах гарадоў павінны з’явіцца мільёны чалавек.

Калі ўсяго, што я сказаў, не зможам дабіцца, то выйсце адно – байкатаваць усё, 
што будзе прапаноўвацца з боку ўлады, якая даўным-даўно сябе скампраметава-
ла. Асабліва гэта стала відавочным падчас мінулагодняй выбарчай кампаніі, калі 
вынікі галасавання былі самым нахабным чынам сфальсіфікаваны.

Аляксандр ЗАРАНОК,
жыхар вёскі Сырод Калінкавіцкага раёна.

У Польшчы зафіксавалі рэкордную коль-
касць спроб пераходу мяжы мігрантамі. 
Напярэдадні прадстаўнік польскіх спецслужбаў 
заявіў, што Беларусь перастала прымаць 
пасажыраў з іракскага горада Эрбіль, а таксама 
прымаць заяўкі на візы ў пяці краінах.

6 кастрычніка польскія памежнікі зафіксавалі 
667 спроб незаконнага пранікнення на тэрыторыю 
Польшчы, 7 мігрантаў затрымалі, астатніх развярнулі. 
13 чалавек затрымалі за дапамогу мігрантам.

Гэта найвялікшая колькасць спроб трапіць 
у Польшчу па-за пунктамі пропуску за дзень. 
Міграцыйны крызіс на беларуска-польскай 
мяжы пачаўся ў жніўні. З таго часу польскія 
памежнікі развярнулі больш за 14 тысяч 
мігрантаў. Каля 1,5 тысячы ўцекачоў затрымалі.

6 кастрычніка прадстаўнік міністра-
каардынатара спецслужбаў Польшчы Станіслаў 
Жарын заявіў, што Беларусь перастала прымаць 
пасажыраў, якія ляцяць з чацвёртага па велічыні 
горада Ірака Эрбіля. Прычым Мінск не прымае 
нават тых іракцаў, у каго ўжо ёсць беларуская віза.

Таксама, паводле Жарына, Міністэрства 
замежных спраў Беларусі прыпыніла пры-
ём заяў на візы ад грамадзян Ірана, Нігерыі, 
Пакістана, Сірыі і Егіпта.

Міграцыйны крызіс – 2021
•	 У	 ліпені	 2021	 года	 Аляксандр 

Лукашэнка заявіў, што з прычыны санкцый 
Беларусь больш не будзе стрымліваць нелегаль-

ную міграцыю ў краіны Еўрасаюза. Найперш 
вялікія патокі мігрантаў накіраваліся ў Літву, 
па стане на верасень – звыш 4,2 тысячы чалавек 
з краін Азіі і Афрыкі. Затым напружанне на 
сваіх межах адчулі Латвія і Польшча.

•	 Рэагуючы	 на	 крызіс,	 Літва	 і	 Польшча	
пачалі будаваць сцяну на мяжы з Беларуссю.

•	 Урады	Літвы,	 а	 затым	Латвіі	 і	Польшчы	
ўлетку 2021-га зрабілі істотна больш строгім 
заканадаўства аб нелегальным перасячэнні 
дзяржаўнай мяжы, а таксама выслалі ў памежныя 
з Беларуссю раёны падмацаванне з вайсковых 
злучэнняў. Лукашэнку абвінавацілі ў спрыянні 
нелегальнай міграцыі ў краіны Еўрасаюза.

•	 19	 верасня	 прэм’ер-міністр	 Польшчы	
заявіў, што «ў Беларусі звыш 10 тысяч, а можа, 
і больш асоб, перамешчаных з Блізкага Усходу, 
пераважна з Ірака, а таксама з Сірыі, каб 
праводзіць гібрыдную атаку».

•	 23	верасня	памежная	служба	Польшчы	
паведаміла пра смерць яшчэ аднаго мігранта. 
Раней было вядома пра смерць трох мігрантаў 
на польскім баку мяжы і аднаго – на беларускім.

•	 У	Літве	ў	лагерах	для	ўцекачоў	мігранты	
неаднаразова ладзілі бунты і намагаліся збегчы.

•	 У	 Германіі	 ў	 верасні	 выявілі	 некалькіх	
мігрантаў пераважна з Ірака, якія апынуліся 
ў краіне транзітам праз Беларусь. У Літве, 
Польшчы альбо Латвіі ім удалося абмінуць і 
памежнікаў, і паліцыю і дабрацца да Германіі.

•	 Улады	 Польшчы	 з	 верасня	 распачалі	
затрыманні і дэпартацыі людзей, якія дапамагаюць 

мігрантам нелегальна перасякаць мяжу. Сярод іх 
як грамадзяне Польшчы, так і грамадзяне Беларусі, 
краін Азіі, у тым ліку некаторыя асобы, што маюць 
від на жыхарства ў краінах Еўрасаюза. Супраць 
групы грамадзян Беларусі і Польшчы пачалі 
крымінальную справу за знішчэнне ўчасткаў калю-
чага дроту, расцягнутага на мяжы.

•	 Прэм’ер-міністр	 Польшчы	 Матэвуш 
Маравецкі выказаў упэўненасць, што сцэна-
рый «гібрыднай агрэсіі» супраць Еўрасаюза 
быў распрацаваны Мінскам не самастойна, а ў 
шчыльным супрацоўніцтве з Масквой.

•	 Прэс-сакратар	 каардынатара	 спецслужбаў	
Польшчы Станіслаў Жарын 27 верасня заявіў, што 
20% затрыманых мігрантаў маюць сувязі з Расіяй, 
пра што сведчаць знойдзеныя доказы.

•	 Міністр	 унутраных	 спраў	 і	
адміністрацыі Марыюш Камінскі сказаў, 
што беларускія памежнікі даюць мігрантам 
псіхатропныя сродкі, у тым ліку дзецям. 
Таксама ён заявіў, што чвэрць затрыма-
ных мігрантаў мае дачыненне да ўзброеных 
фарміраванняў на Блізкім Усходзе.

•	 30	 верасня	 ПАСЕ	 катэгарычна	 асудзіла	
практыку вяртання мігрантаў «у трэцюю краіну, дзе 
ім не можа быць гарантавана міжнародная абаро-
на», і нагадала Латвіі, Літве і Польшчы пра забарону 
на калектыўную высылку іншаземцаў. Усе папраўкі 
да тэксту рэзалюцыі, у якіх прапаноўвалася ўвесці 
дадатковыя санкцыі супраць рэжыму Лукашэнкі ў 
выпадку новага абвастрэння міграцыйнага крызісу, 
адхіліў профільны камітэт.

Голас з ГлЫБІнКІ ГаРаЧаЯ ТЭМа

Заходнюю мяжу «штурмавала»  
рэкордная колькасць мігрантаў

Польскія спецслужбы заявілі, што Беларусь «прыкрывае кран».
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П О Ш Т А

КалОНКа 
алЕСя НяЎвЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГаЗЕта–ЧытаЧ

пРаШУ СлОва!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИНа жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На ЗаМЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НаБОлЕлО!

ЕСть вОпРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый Опыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
1

Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З пОШты ГалОЎНаГа РЭДаКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Каб грамадства  
не бурліла, пацячэ 
ракой «чарніла»
Урад Беларусі сваёй пастановай 
распарадзіўся павялічыць вытворчасць 
алкаголю для ўнутранага продажу, у 
прыватнасці фруктова-ягадных він.
Калі настрой зусім благі
Ці гора нейкае накрыла,
Хто каньяком залье мазгі,
А хто нажлукціцца «чарніла».
Дзівіцца гэтаму не след:
Адзін трывала стаў на рэйкі,
І неблагі ў яго бюджэт,
Другому ў радасць і капейкі.
Так і народы ўсіх краін,
І долю зведваюць такую:
Жыве ў нішчымніцы адзін,
Другі, лічы, спрадвек шыкуе.
А як жыве народ у нас?
Ён пачуваецца пагана,
Тым больш што выбараў падчас
Яму нанесеная рана,
Яму трываць пакутна здзек…
Відаць, цяпер, як і калісьці,
Напіўся б проста чалавек.
І для народа тое ж выйсце –
Так разважае наш урад,
І ён падкінуў алкаголю:
Дапамагчы народу рад –
Няхай нап’ецца кожны ўволю
(Хоць закусіць не можа ўсмак),
Каб больш грамадства не бурліла;
Як грошай мала на каньяк,
Хай смокча з радасцю «чарніла»…

Хай бы кралі лепш 
мядзведзі, чым 
уласныя суседзі
У жыхара Ушачаў суседка па дачы ноччу 
ўкрала больш за 30 пчаліных рамак – 
каля цэнтнера мёду. Зладзейцы давялося 
наведацца да пчаляра не адзін раз.
Пчаляр ажно кіпеў ад злосці
І ў райаддзел пабег, калі
Уведаў, што на дачы хтосьці
Пачысціў, так сказаць, вуллі.
У пчаляра, прызнацца, зроду
Такой прапажы не было:
З вуллёў нахабнік нейкі мёду
Украў не менш за сто кіло –
Лічы, што выграб да астачы.
Спярша падумаў, што мядзведзь
Пашураваў цішком на дачы,
Каб для сябе ласунак мець.
Затым не стаў грашыць на мішку.
Які ў мядзведзя інтарэс?
На месцы з’еў бы мёду крышку,
Ды цэнтнер не панёс бы ў лес.
І ўжо нямашака сумнення,
Што чалавек прыклаў руку –
Задужа сквапны, без сумлення.
Знайсці належыць следаку
Яго. Магчыма, ёсць і сведкі.
Знайшоў зладзюгу сапраўды!
На той жа дачы да суседкі
Службоўца прывялі сляды.
Яна здабычу ўсю, дарэчы,
Зараз занесці не магла:
Як сто кіло ўзваліць на плечы,
Дык можа выскачыць кіла.
І не адну зрабіла ходку,
Каб мёд дамоў завалачы.
Само сабою, тую цётку
Ніхто не бачыў уначы.
Здабычы лёгкае жанчына
Забрала больш, чым мог бы звер,
Таму зусім не беспрычынна,
Напэўна, думае цяпер
Пчаляр: чым гэткія суседзі,
Што выварочваюць вуллі,
Няхай бы лепш, бадай, мядзведзі
На дачы побач з ім жылі.
                   ***Калі ў няволі паглытае
Турэмнай жыжкі хоць бы год,
Дык будзе знаць зладзейка тая:
Парой бывае горкім мёд…

У двух словах
Размова дзевак-векавух
(Не льюць з парожняга ў пустое):
– Які жаніх – у словах двух?
– Не п’е затое…

Аб’ява на слупе
«Дзед, што згубіў свой партманет,
Адчайвацца не варта з гора,
Бо за тваё здароўе, дзед,
Сем тостаў прагучала ўчора!»

– Як з вамі абыходзіліся ад моманту 
вашага арышту? Як вам удаецца даваць 
рады псіхалагічна? Які ўвогуле лад вашага 
жыцця ў турме – камера, распарадак дня?

– Прачынаюся заўсёды а 6-й раніцы 
вельмі лёгка і бадзёра. У маім мінулым 
жыцці гэтага немагчыма было ўявіць.

У 6.30 пачынаецца турэмны сняданак у 
выглядзе кашы, соку, хлеба і чаю. Але я 
ніколі не ем так рана і нічога з прапанава-
нага не бяру. «Прымаю душ» – награваючы 
ваду ў тазіку.

Цяжка паверыць, але ў цэнтры Мінска 
людзі ўтрымліваюцца ў камерах з халоднай 
вадой, а душ прымаюць у агульным душа-
вым пакоі (на чатыры чалавекі без перагаро-
дак) адзін раз на тыдзень па 20 хвілін.

Бялізну мыем у тазах, награваючы ваду 
кіпяцільнікам. Сохне яна ўначы на батарэі 
або нарах.

А 8-й раніцы – праверка, пасля чаго 2–3 
гадзіны я вучу мовы ці чытаю на нямецкай 
або англійскай мовах. Гэта самы плённы час.

Каля 9-й выходжу на прагулку. Турэмны 
дворык – 3 на 3 метры (у Жодзіне быў боль-
шы). Але нават там я схітраюся бегаць 40–50 
хвілін і яшчэ 30 хвілін раблю практыкаванні.

Снедаю пасля прагулкі: бутэрброды або, 
рэдка, каша з сухафруктамі і абавязкова моц-
ная кава. Прыбіраюся ў камеры, і ў гэтым 
ёсць пэўнае задавальненне: рабіць чысцей, 
утульней, лепей тое месца, дзе ты ёсць.

Калі ў мяне няма сустрэчы з адвакатамі 
ці допытаў, то я чытаю і пішу наступныя 
2–3 гадзіны. Кнігі выдаюцца па заяве, у 
якой трэба пазначыць аўтара і назву. Праз 
некалькі дзён бібліятэкар прыносіць усё, 
што знайшлі.

У кнігах шукалі інфармацыю, 
«напісаную малаком»

– У Жодзіне кніг для мяне хутчэй не 
было, чым былі. Адміністрацыя тлумачыла 
гэта тым, што праблемы з кнігамі для мяне 
звязаны са страхам, што ў іх ёсць нейкая 
інфармацыя, як у Леніна, «напісаная мала-
ком» (нябачным чарнілам).

Гэта і ёсць сапраўдная прычына таго, 
чаму ў мяне забралі і тры тыдні правяралі 
кнігі Харары, Хокінга. «Малака не знайшлі» 
– вярнулі.

У СІЗА з кнігамі іншая сітуацыя. Ёсць 
шмат з таго, што я прашу, нават падручнікі 
і кнігі на нямецкай і англійскай мовах. У 
Жодзіне гэтага не было.

За ўвесь час я пабывала ў пяці камерах 
з розным саставам сябровак-аднакамерніц. 
Цяпер камера вельмі маленькая, 2,5 на 3,5 
метра, дзе двое нараў на чатырох чала-
век, прыбіральня, умывальнік, тэлевізар, 
кіпяцільнік, кубак, тазы, стол, лаўка. Праз 
шыбу і краты відаць неба.

У Беларусі забаронена курэнне ў 
грамадскіх месцах і нават на прыпынках, 
але турма – не месца для законаў. Тут кураць 
амаль усе і ўсюды: у камерах, калідорах, 
кабінетах. У маім выпадку гэта не толькі 
шкода здароўю і пагроза жыццю, але і шко-
да, якая не дазволіць мне застацца ў прафесіі 
музыкі-флейтысткі.

У 13.00–14.00 абед. У мяне ён таксама 
свой: суп ці гародніна з мясам. Пазней кава 
і прысмакі, якімі мяне балуюць у перадачах.

Наступныя тры гадзіны чытаю, працую 
па справе (маецца на ўвазе крымінальная 
справа Марыі. – BBC), пішу тэксты і лісты.

Вячэра ў турме а 18-й, але я вячэраю а 
17-й. Гародніна, чай і халва.

У месяц Калеснікава піша каля 
200 лістоў

– З 18.00 пішу лісты кожны дзень. За месяц 
атрымліваецца каля 200. Гляджу навіны, 
якія і не навіны ўвогуле, а «пяціхвілінкі 
нянавісці» даўжынёй у гадзіны, як у 
Джорджа Оруэла. Вельмі «карысна», але 
шкада людзей, якія гэта ствараюць і ў гэта 
вераць. А 20-й – праверка, потым забіраюць 
лісты і заявы.

А 21-й вечаровы «душ» з кіпяцільнікам, 
кніга. З 22.00 да 6.00 здаровы моцны сон. 
Так многа я не спала шмат гадоў, асабліва 

апошнія месяцы перад 7 верасня 2020 года 
(дзень, калі Марыю Калеснікаву скралі, а 
потым арыштавалі. – BBC).

«Рэжым перакладае на нас тое,  
у чым вінаваты сам»

– Што вы думаеце пра выстаўленае 
вам надзвычай сур’ёзнае крымінальнае 
абвінавачанне?

– Рэжым перакладае на нас тое, у чым 
вінаваты сам. Бо сапраўдную змову з 
мэтай захопу ўлады ўчыніў акурат рэжым 
Лукашэнкі.

Калі вы спытаецеся, ці ў захапленні я 
ад таго, што мне далі 11 гадоў, то не; цяжка 
знайсці чалавека, якому спадабалася б такая 
перспектыва. Але калі я ўспамінаю, за што 
насамрэч улады і іх кішэнныя суды далі 
нам з Максімам такія тэрміны, то дыхаць 
становіцца лёгка, а жыць весялей.

Гэтае абсурднае абвінавачанне нам 
выставілі таму, што мы былі дастаткова 
смелымі і сумленнымі з сабой і беларусамі, 
за тое, што хацелі пазітыўных перамен у 
краіне і рабілі гэтыя перамены. Не здзіўлена, 
што для рэжыму гэта злачынства.

«Я ведала, што калі мяне не 
заб’юць, то дакладна пасадзяць»

– Ці шкадуеце вы пра што-небудзь? 
Ці зрабілі б вы інакш, калі б змаглі наноў 
пражыць мінулы год? Можа, было б лепш 
з’ехаць у той самай машыне, як вашы калегі?

– Нельга сказаць, што, калі рвала свой 
пашпарт, я не разумела маштабу наступстваў 
для сябе. 7 верасня 2020 года я ведала, што 
калі мяне не заб’юць, то дакладна пасадзяць. 
Бо людзі, якія падпарадкаваліся сістэме, не 
пакінулі ў гэтым сумневаў.

Увесь год яны намагаліся зрабіць усё, 
каб я пашкадавала. Год у гарачых і халод-
ных камерах, без паветра, без святла, без 
людзей… Год без анічога, але я не шкадую 
і цяпер зрабіла б гэтаксама. Я тут і цяпер 
праходжу складаны шлях разам са сваім 
народам.

Мы разам з беларусамі хадзілі па вуліцах 
летам, абдымаліся, хваляваліся, спадзяваліся. 
Мы разам пачыналі гэты шлях, і цяпер мы 
разам. Вось жа я не шкадую.

«Хачу, каб перамагла 
справядлівасць»

– Што б вы хацелі змяніць у Беларусі? І 
ці ёсць шанец, што гэта адбудзецца?

– Хачу, каб перамагла справядлівасць, 

працавалі законы і выкананне права. Я хачу, 
каб беларусы верылі ў сябе і адзін у аднаго. 
Я хачу, каб беларусы не баяліся думаць, гава-
рыць, крытыкаваць, гуляць і любіць.

Я хачу, каб мы жылі ў свабоднай, бага-
тай і бяспечнай краіне, дзе ўлада служыць 
народу, а не наадварот. Гэта вельмі простыя, 
але неабходныя рэчы, і нам належыць яшчэ 
прайсці складаны шлях, каб іх здабыць.

«Думаю, што ў Беларусі ёсць 
яшчэ кволы шанец…»

– Судовы працэс быў закрыты, і мы 
не можам гутарыць з вамі наўпрост. Што 
б вы больш за ўсё хацелі сказаць краіне і 
астатняму свету?

– Турма – гэта агіднае месца, але тут я 
асабліва пачуваюся свабодным і шчаслівым 
чалавекам.

Ведаю, як шмат людзей мяне любяць і 
думаюць пра мяне, – гэта дае мне неймавер-
ныя сілы ісці далей. І я дакладна ведаю, што 
дабро пераможа.

Я хачу, каб беларусы верылі ў сябе і 
любілі сябе і адзін аднаго. Не, вы не сталі 
горшымі ад таго, што больш не выходзіце на 
праспекты з нашым сцягам. Не, вы не сталі 
слабейшымі праз тое, што баіцеся за сваё 
жыццё і свабоду. Вам няма ў чым вінаваціць 
сябе і адзін аднаго, няма ў чым папракаць. 
Вы не прайгралі, вы не змірыліся, вы ўсё 
гэткія ж неймаверныя. Так, сябры, вы – ней-
маверныя.

І я думаю, што ў Беларусі ёсць яшчэ 
кволы шанец вырашыць крызіс у краіне 
ўласнымі сіламі, але ўлада для гэта мусіць 
павесці сябе інакш.

«Уяўляеце, суддзя ўстала б і 
вынесла апраўдальны прысуд»

– Прысуд аказаўся суровым. Вы былі 
гатовы да гэтага? Вы дасце рады?

– Ці была я да гэтага гатова? Шчыра 
кажучы, крыху не чакала. Думала, дадуць 
12 гадоў.

Ну а калі сур’ёзна, то апошні год не 
пакінуў беларусам ніякіх ілюзій. Давер да 
ўсіх дзяржаўных інстытутаў разбураны. Усе 
цудоўна разумеюць, што няма незалежных 
судоў і незалежных суддзяў. Што гэта больш 
не пасады, гэта абслуга рэжыму. Што кадры 
падабраны гэтак, што рука не здрыганецца. 
А як толькі паўстае сумнеў, то кадры адразу 
мяняюцца і ператасоўваюцца.

Уяўляеце, калі б раптам, нягледзячы на 
тое, што ёй загадалі зрабіць, суддзя ўстала 
б і вынесла апраўдальны прысуд. Чалавек 

увайшоў бы ў гісторыю як герой! Пра яе 
гаварылі б і пісалі не менш, чым пра нас. 
Так, хутчэй за ўсё, яе арыштавалі б адра-
зу пасля, але ў гэтым і сутнасць цяпераш-
няга беларускага часу – ці ты чалавек, ці 
адпраўляй невінаватага (і ты ведаеш, што ён 
невінаваты) на 10 гадоў у калонію, а потым 
неяк жыві з гэтым, супакойваючыся на 
лецішчы, на якое абмяняў сваё сумленне.

«Мае прынцыпы  
і мае каштоўнасці не ўпісваліся  

ў карціну свету рэжыму 
Лукашэнкі»

– Як вы думаеце, чаму супраць вас 
пачалі гэткую сур’ёзную крымінальную 
справу?

– Таму што мае прынцыпы і мае 
каштоўнасці, як і прынцыпы і каштоўнасці 
Віктара Бабарыкі і яго штаба, не ўпісваліся ў 
карціну свету рэжыму Лукашэнкі.

Мы перакананы, што правы чалаве-
ка, свабоды і закон павінны быць на пер-
шым месцы. Што ўлада павінна мяняцца 
– і выбіраць яе павінен народ. Што суды 
павінны быць сумленнымі і незалежнымі, а 
не падпарадкоўвацца ўладзе. Што незалеж-
ныя журналісты павінны пісаць, а не сяд-
зець у турме. Што ў дастатку павінны жыць 
беларусы, а не група людзей, якая акупавала 
ўладу і тэрыторыю краіны.

Але гэта ўсё супярэчыць сістэме, якую 
збудаваў рэжым. Апроч таго, мы надта пада-
баемся беларусам.

«Нянавісць і кайданы разаб’юцца 
аб нашы песні, смех, танцы і 

любоў»
– Як вам удалося прыстасавацца да жыцця 
пасля арышту – і фізічна, і ў думках?

– Да новага жыцця адаптавалася 
імгненна і бязбольна. Новы досвед, новыя 
людзі, новыя адкрыцці.

Да таго ж я музыка, а ў класічных музыкаў 
за гады рэпетыцый выпрацоўваецца прак-
тычна вайсковая стойкасць і дысцыпліна.

– Вы танчылі на судзе ў першы дзень 
працэсу. Чаму?

– Бо танчыць лепей, чым пакутаваць. 
Гэта маё прывітанне родным, блізкім і ўсяму 
свету.

Можна замураваць у турму, схаваць ад 
людзей, даць 11 гадоў. Але ўсё гэта, як і 
страх, нянавісць і кайданы, разаб’ецца аб 
нашы песні, смех, танцы і любоў.

Марыя КАЛеСНІКАВА:

«Я дакладна ведаю,  
 што дабро пераможа»

«Турма – агіднае месца, але тут я асабліва пачуваюся свабоднай… Можна замураваць у турму, схаваць ад людзей, 
даць 11 гадоў. Але ўсё гэта, як і страх, нянавісць і кайданы, разаб’ецца аб нашы песні, смех, танцы і любоў», – 

распавяла Марыя Калеснікава карэспандэнтцы BBC Сары Рэйнсфард.
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Белорусов часто пугают: «Хотите, что-
бы было, как в Украине?» Действительно, 
в соседнем государстве существует мно-
го проблем: олигархи, коррупция, слабые 
государственные институты, ну и, конеч-
но, война, которую развязала Российская 
Федерация, для того чтобы создать усло-
вия для полного поглощения Украины. 
Но вопреки стараниям восточного соседа 
Украина сохранила независимость, хотя и 
лишилась значительной части своей тер-
ритории.

Могло ли в Украине быть, как в 
Беларуси? Могло, но не случилось. А ведь 
политически, со своими, конечно, особен-
ностями, после получения независимости 
ситуация в двух странах развивалась прак-
тически по одним лекалам. Безусловно, с 
поправкой на местную специфику и мас-
штабность двух стран.

Точка отсчета
10 июля 1994 года президентом 

Украины был избран Леонид Кучма, а в 
Беларуси в этот же день на президентских 
выборах победил Александр Лукашенко. 
В 1996 году обе страны изменили консти-
туции, усилив президентские полномочия. 
Правда, разница была в методах дости-
жения поставленных задач. В Украине 
Леонид Кучма добился консенсуса в пар-
ламенте, получив конституционное боль-
шинство депутатов для одобрения изме-
нений, а Александр Лукашенко не контро-
лировал Верховный Совет, но зато смог 
силовым способом взять под контроль 
Центризбирком и провести референдум.

Вероятно, с этого момента две страны 
пошли вперед разными путями, хотя скла-
дывается впечатление, что некая незри-
мая рука хотела вернуть Украину на одну 
дорожку с Беларусью.

Трагический 1999 год. В Украине 25 мар-
та после автомобильной катастрофы поги-
бает популярный оппозиционный политик 
Вячеслав Черновол. Официальная версия: 
погиб в результате травм, полученных в 
автомобильной аварии. Несчастный слу-
чай. Но, как утверждают его сын Тарас 
Черновол и бывший заместитель гене-
рального прокурора Николай Голомша, 
несколько лет назад произошла эксгума-
ция тела Черновола, и эксперты пришли к 
заключению, что он был убит двумя удара-
ми кастета в голову.

В Беларуси 31 марта 1999 года внезап-
но ухудшилось самочувствие популярного 
оппозиционного политика, вице-спикера 
Верховного Совета Геннадия Карпенко, 
потенциального конкурента Александра 
Лукашенко на президентских выборах. 6 
апреля, не приходя в сознание, он уми-
рает от обширного инсульта. Его жена и 
близкие на основе реконструкции собы-
тий 31 марта и по результатам вскрытия 
полагают, что это было убийство посред-
ством некой инъекции, спровоцировавшей 
инсульт.

В мае и сентябре 1999 года в Беларуси 
бесследно исчезают еще два потенци-
альных конкурента действующего пре-
зидента – экс-министр внутренних дел 
Юрий Захаренко и бывший вице-пре-
мьер белорусского правительства, неза-
конно отстраненный в 1996 году с поста 
главы Центризбиркома, Виктор Гончар.

Невзирая на схожесть трагических 
событий в двух странах, президент 
Украины Леонид Кучма в отличие от сво-
его белорусского коллеги принял участие в 
очередных президентских выборах в 1999 
году. Александр Лукашенко уклонился – 
перенес выборы на два года, использо-
вав как предлог изменение Конституции в 
1996 году. Хотя у его украинского коллеги 
была такая же возможность для аргумен-
тов, он предпочел ее не использовать.

7 июля 2000 года в Беларуси бесследно 
исчез журналист Дмитрий Завадский, а 
в Украине 16 сентября 2000 года – жур-
налист Георгий Гонгадзе. Есть основания 
утверждать, что к этому приложили руку 
лица из верхнего эшелона власти. Только 
вот тело белорусского журналиста так и не 
найдено, а украинского было захоронено в 
2016 году.

Исходя из анализа неожиданно 
всплывших позже записей разговоров 
из Администрации президента Украины, 
можно прийти к выводу, что собесед-
ники провоцировали Леонида Кучму на 
жесткие высказывания, которые можно 
было трактовать как команду на устра-
нение неугодных. Только в качестве кан-
дидата на роль жертвы Гонгадзе был не 
один, в негативном свете президенту 
представляли в разное время несколько 
публичных личностей, но, судя по всему, 
двусмысленные фразы были отпущены 
только в сторону Гонгадзе, и его участь 
была предрешена.

В силу трагических событий, произошед-
ших в Беларуси и Украине, оба руководителя 
государства оказались перед выбором: поки-
нуть свой пост после двух конституцион-
ных сроков президентских полномочий или 
попытаться узурпировать власть и править 
вечно.

Леониду Кучме Конституционный суд 
Украины преподнес своеобразный новогодний 
подарок – 30 декабря 2003 года вынес вердикт 
о том, что он вправе баллотироваться на пост 
главы государства в третий раз. Основанием 
послужило то, что в первый раз Леонид Кучма 
был избран президентом Украины в 1994 году, 
а потом переизбран в 1999 году. Мол, действу-
ющая Конституция была принята в 1996 году, 
поэтому текущий срок полномочий Кучмы 
считается первым, и он имеет право баллоти-
роваться на очередных президентских выбо-
рах, которые пройдут осенью 2004 года.

Надо отдать должное Леониду 
Даниловичу: взяв паузу и поразмышляв 
месяц, 2 февраля 2004 года он публично в 
эфире украинского телеканала «1+1» объ-
явил об отказе участвовать в очередных пре-
зидентских выборах. Выдвигать преемника 
Кучма также отказался, но его окружение 
подало информацию так, что он не прочь 
видеть в этой роли Януковича.

Вероятно, Кремль и близкие к нему экс-
перты до последних минут 2 августа 2004 
года – окончания срока подачи докумен-
тов для участия в выборах – надеялись, что 
Кучма изменит свое решение. Украинского 
президента кремлевские политтехнологи 
всячески подталкивали к тому, чтобы он 
изменил свое решение о неучастии в выбо-
рах, рисовали мрачные картины послед-
ствий, которые могут его ожидать, если он 
оставит свой пост.

В июне 2004 года в сеть попали документы, 
в которых расписывались аргументы и план 
действий для Кучмы. Если коротко, плани-
ровалось организовать в стране искусствен-
ный экономический кризис, который спро-
воцировал бы массовые акции протеста и 
беспорядки, вовлечь в них оппозицию, а всю 
вину возложить на «жертвенного барана» – 
правительство Украины, во главе которого 
стоял тогда Виктор Янукович. Заявивший 
о своем уходе из политики Леонид Кучма 
«на белом коне» вернулся бы, жесткой рукой 
навел порядок, изгнал нерадивых чиновни-
ков, отправил в отставку Януковича и его 
правительство и (внимание!) премьер-мини-

стром назначил бы пресловутого кума пре-
зидента РФ Владимира Путина – Виктора 
Медведчука. Жизнь в стране сразу нала-
дилась бы, а экономический кризис ушел в 
небытие. А Леонид Данилович снова стал бы 
президентом Украины.

Но не срослось. Леонид Кучма оказал-
ся непреклонен. А дальше стартовала пре-
зидентская избирательная кампания, в ходе 
которой произошло отравление основного 
оппозиционного кандидата в президенты –
Виктора Ющенко. Ему повезло, он остался 
жить. Правда, основательно ухудшилось его 
здоровье. Было возбуждено уголовное дело, а 
главные фигуранты преступления спрятались 
в Российской Федерации. Не так давно экс-
старший следователь Генеральной прокурату-
ры Украины по особо важным делам Галина 
Климович, которая расследовала это уголов-
ное дело, подтвердила, что Виктор Ющенко 
действительно был отравлен. Дело до сих пор 
имеет судебную перспективу, а нити уходят 
в Москву, где сбежавший бывший замглавы 
СБУ Владимир Сацюк, причастный к отрав-
лению, получил генеральское звание ФСБ.

В октябре 2004 года обстановка в Украине 
накалилась до предела. Жителей восточной 
и южной Украины натравливали на жите-
лей западной. Русскоязычных сталкивали с 
украиноязычными. Готовились фальсифи-
кации результатов выборов, силовики вме-
шивались в избирательный процесс, запуги-
вали оппозиционеров: их избивали, сажали 
в тюрьмы, сжигали их автомобили.

Хроники активного противостояния
31 октября 2004 года прошли прези-

дентские выборы в Украине. В первом туре 
Ющенко набрал 39,87% голосов избирателей 
(11 млн 125 тыс. бюллетеней), Янукович – 
39,32 % голосов (10 млн 969 тыс.).

21 ноября 2004 года состоялся второй тур 
выборов президента Украины. После получе-
ния первых итогов голосования лидеры оппо-
зиции Виктор Ющенко и Юлия Тимошенко 
заявили о «полном недоверии» подсчету голо-
сов, производимому Центризбиркомом, и объ-
явили «тотальную мобилизацию» своих сто-
ронников. На Майдане вечером быстро собра-
лось около 50 тысяч сторонников оппозиции. 
Ющенко призвал к бессрочным митингам и 
объявил о создании всеукраинского движения 
сопротивления за честные выборы. Началось 
строительство палаточного городка, который в 
итоге простоял до 25 января 2005 года.

24 ноября 2004 года Центризбирком 
Украины объявил результаты выборов пре-
зидента Украины. Янукович получил 49,46%, 
Ющенко набрал 46,61%, против всех прого-
лосовали 2,31% избирателей. Постановление 
было утверждено большинством голосов 
членов Центризбиркома (11), против про-
голосовало двое. Инаугурация Януковича 
должна была состояться после опубликова-
ния итогов выборов в газетах.

Оппозиционный кандидат Ющенко после 
объявления результатов выборов отказался 
признать победу Януковича, объявил о соз-
дании «Комитета национального спасения» 
и призвал всех к общенациональной заба-

стовке. Президент Украины Леонид Кучма 
решил снять накал обстановки в стране и 
призвал оппонентов срочно сесть за стол 
переговоров.

25 ноября 2004 года Верховный суд 
Украины запретил ЦИК публиковать итоги 
выборов до окончания рассмотрения всех 
жалоб и исков. Это означало, что формаль-
ный победитель выборов до окончания рас-
смотрения жалоб не сможет провести ина-
угурацию, а президентом Украины будет 
оставаться Леонид Кучма. Виктор Ющенко 
призвал армию и правоохранительные орга-
ны перейти на сторону оппозиции и заявил, 
что «не уйдет без победы».

На юго-востоке Украины начали органи-
зовывать митинги в поддержку Януковича, 
которого Владимир Путин успел дважды 
(вероятно, для пущей уверенности) поздра-
вить с победой. От Харькова до Львова 
митинговали сторонники Ющенко.

Представители Ющенко подали иск в 
Верховный суд по поводу решения ЦИК 
Украины о признании победы Януковича 
на президентских выборах. А уже вечером 
этого же дня на многотысячном митинге 
оппозиции в Киеве были оглашены первые 
президентские декреты Виктора Ющенко. 
Началась блокада здания Администрации 
президента.

26 ноября забастовочное движение 
охватило несколько сот крупных и сред-
них предприятий. В Мариинском дворце в 
Киеве начались переговоры по урегулиро-
ванию ситуации в Украине. После их завер-
шения ночью 27 ноября Ющенко, высту-
пая на Майдане, заявил, что единственным 
выходом из ситуации политического кризи-
са может быть повторное голосование. Он 
предложил провести его 12 декабря и при 
этом отметил, что «выборы должны прохо-
дить без открепительных талонов и при 
новом составе ЦИК».

27 ноября Верховная Рада Украины при-
знала итоги второго тура выборов президен-
та в Украине недействительными.

28 ноября на чрезвычайной сессии 
Донецкого областного Совета депутаты при-
знали действительными оглашенные ЦИК 
Украины итоги президентских выборов, 
согласно которым новым главой государства 
избран Янукович.

Утром 29 ноября участники акции про-
тестов от украинской оппозиции заблоки-
ровали все входы в Кабинет министров и 
Администрацию президента, а Верховный 
суд Украины приступил к рассмотрению 
иска сторонников Ющенко по установлению 
ЦИК победы Януковича на президентских 
выборах.

30 ноября Генеральная прокуратура 
Украины возбудила уголовное дело по фак-
ту умышленных действий, направленных 
на насильственное изменение и свержение 
конституционного строя, на захват государ-
ственной власти, посягательств на терри-
ториальную целостность и неприкосновен-
ность Украины.

1 декабря представители Януковича 
подали встречный иск. Он оспаривал итоги 

голосования в западных областях страны. 
Парламент Украины вынес вотум недоверия 
правительству и принял решение о фор-
мировании нового Кабинета министров. В 
Киеве состоялся второй раунд переговоров 
Януковича и Ющенко, но уже при участии 
действующего президента Кучмы и между-
народных посредников. Стороны договори-
лись о разблокировании работы государ-
ственной власти. В ходе судебного заседания 
ВСУ рассмотрел и отклонил три ходатай-
ства, поданные представителями Януковича.

3 декабря Верховный суд признал недей-
ствительными результаты второго тура пре-
зидентских выборов 21 ноября и назначил 
повторный тур на 26 декабря.

6 декабря прошел третий раунд перего-
воров с участием международных посред-
ников. Стороны так и не смогли достичь 
консенсуса.

8 декабря состав Центризбиркома по тре-
бованию оппозиции был отправлен в отстав-
ку, и Верховная Рада Украины утвердила 
новый состав ЦИК. Президент Украины под-
писал закон об изменениях в Конституцию 
относительно расширения полномочий 
Верховной Рады за счет функций президен-
та и закон об изменениях в законе о выборах 
президента. Страна из президентско-парла-
ментской превращалась в парламентско-пре-
зидентскую с существенными ограничения-
ми полномочий президента.

9 декабря Леонид Кучма принял отставку 
генерального прокурора Украины Васильева. 
А Печерский районный суд Киева восстано-
вил в должности генпрокурора Пискуна.

17 декабря кандидат в президенты Украины 
Виктор Янукович заявил, что Леонид Кучма 
предложил ему подать заявление об отстав-
ке с поста премьер-министра после решения 
Верховной Рады о выражении недоверия прави-
тельству, но он отказался.

26 декабря 2004 года состоялось перего-
лосование второго тура выборов президен-
та Украины. Через два дня штаб кандидата 
в президенты премьер-министра Виктора 
Януковича подал в Верховный суд четыре 
жалобы на нарушения в ходе переголосова-
ния второго тура. Верховный суд отклонил 
эти жалобы.

30 декабря Центральная избирательная 
комиссия Украины отказала в удовлетво-
рении жалобы кандидату в президенты 
Виктору Януковичу, который просил при-
знать недействительными результаты выбо-
ров во всех 225 избирательных округах 
Украины.

31 декабря 2004 года премьер-министр 
Украины Виктор Янукович объявил об 
отставке. Еще на протяжении 10 дней про-
должалась юридическая пикировка сто-
ронников Януковича, подающих жалобы 
в Верховный суд и Центризбирком. Но 10 
января 2005 года Центризбирком Украины 
поставил окончательную точку и объявил 
победителя президентских выборов. Виктор 
Ющенко набрал 51,99%, а Виктор Янукович 
– 44,2% голосов.

После этого со стороны Виктора 
Януковича юридическое оспаривание ито-
гов дополнительного голосования продол-
жилось. Но 20 января 2005 года Верховный 
суд Украины признал законным решение 
Центризбиркома, объявившего Виктора 
Ющенко победителем президентских выбо-
ров 26 декабря 2004 года.

23 января 2005 года состоялась инаугу-
рация нового президента Украины Виктора 
Ющенко. А 25 января палаточные городки 
были убраны из центра Киева.

Так закончилась «Оранжевая революция», 
противостояние, грозившее перейти в крова-
вый беспощадный бунт с печальными послед-
ствиями для государства и его граждан. На 
первый взгляд отстраненная позиция действу-
ющего на тот момент президента Украины 
Леониды Кучмы, принявшего активное уча-
стие в переговорном процессе вместе с меж-
дународными посредниками, способство-
вала прекращению конфликта, обеспечила 
транзит власти и уберегла страну от граж-
данского военного конфликта. И в Украине, в 
отличие от Беларуси, страной управляет уже 
шестой по счету президент…

Александр ЦЫНКЕВИЧ,  
собственный корреспондент газеты 

«Народная Воля» в Украине.

ПаРаллЕли

Украина – Беларусь:  
как разошлись их пути
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«Лашет должен уйти»
ХДС планирует кардинальные изменения.

ноВосТи ГЕРМании

После скандального пораже-
ния на федеральных выборах глава 
Христианско-демократического союза 
(ХДС) Армин Лашет (60 лет) продолжает 
цепляться за надежду стать канцлером. 
Но всё больше политиков в рядах хри-
стианских демократов уверены: Лашет 
должен уйти. И не только он. ХДС нужно 
полностью обновить.

Заместитель главы партии и министр 
здравоохранения Йенс Шпан (41 год) при-
знал: «Никто не может отрицать, что в 
ходе избирательной кампании были допу-
щены ошибки и что наш лучший канди-
дат не оправдал ожиданий». Кроме того, 
политик подтвердил, что у его партии есть 
серьезные недостатки. Он назвал тот факт, 
что Союз не включил политику в отноше-
нии беженцев в предвыборную кампанию, 
«огромной ошибкой»: «Проблема миграции в 
значительной степени игнорируется нами 
с 2015 года. Тысячи людей приезжают в ЕС 
каждый день, большинство из них хотят 
попасть в Германию, что также имеет 
отношение к нашей социальной системе».

Растущее бремя «заметно для населе-
ния», говорит Шпан: «У нас уже есть ужас-
ные примеры неудачной интеграции, в том 
числе дела об убийствах. Тема трогает 
очень многих горожан. И пока мы игнори-
руем ее, проблема растет».

Ключевые слова в сегодняшних настро-
ениях христианских демократов: новое 
начало. И не только в кадровых вопросах, 
но и в программе ХДС. Многие депута-
ты, считающие, что Лашет должен уйти, 

уверены: «Недостаточно заменить одного 
человека. Мы должны полностью реформи-
ровать партию независимо от того, кто 
возглавит правительство».

Екатерина ЯКИмЕЦ.

Сколько получают учителя
Учитель в Германии не относится к 

самым высокооплачиваемым профессиям. 
Как следует из актуального «Атласа зар-
плат», больше всех в ФРГ зарабатывают 
врачи, специалисты по развитию бизнеса 
и капитала, эксперты по ценным бумагам. 
Но немецким учителям грех жаловаться на 
свою зарплату: уровень их доходов средний 
и даже выше среднего. По данным порта-
ла Gehalt.de, при 40-часовой рабочей неделе 
это примерно от 2900 до 4626 евро в месяц 
брутто. Конечно, многое зависит от профес-
сионального стажа, типа школы, договора и 
региона, где работают учителя. Но к этому 
вернемся позже, а пока рассмотрим ситуа-
цию в международном сравнении.

Учительские зарплаты  
в сравнении

Организация экономического сотруд-
ничества и развития (ОЭСР) в 2017 году 
(это последние данные) сравнила окла-
ды учителей в трех десятках стран c 
рыночной экономикой. Оказалось, что 
по уровню учительских зарплат (как 
в начальной, так и в средней школе) 
Германия уступает лишь Люксембургу, 
занимающему первое место в рейтин-
ге. Среди других стран, которые боль-
ше всего платят учителям, – Канада, 
США, Австралия, Швейцария, Дания, 

Нидерланды. Меньше всего – Литва, 
Словакия, Венгрия, Чехия, Польша. В 
инфографике ниже мы приводим зар-
платы учителей в Европе в сравнении.

Что же касается Германии, то в докладе 
ОЭСР приводятся такие цифры. Учитель 
с 15-летним стажем, работающий в млад-
ших классах, в 2017 году в среднем полу-
чил около 70.700 долларов США (подсчет 
велся в этой валюте), в средних классах 
– 76.800, а в старших – 81.000 долларов до 
вычета налогов.

От чего зависит зарплата 
учителя в Германии

То, какой оклад получает школьный 
педагог в Германии, во многом зависит от 
его формального статуса, объяснил DW 
Оливер Брюхерт, референт по зарплатам 
крупнейшего немецкого профсоюза в сфе-
ре образования GEW. Немецких учителей 
можно поделить на три группы. 

Первая – это те, у кого есть статус гос-
служащего. Таких учителей подавляющее 
большинство.

Вторая группа – работники по найму. 
С такими специалистами заключают дого-
воры. Размер их зарплаты определяется 
тарифным соглашением, из нее вычитают 
кроме налогов взносы в пенсионный фонд, 
а также в фонды социального и медицин-

ского страхования. После всех отчисле-
ний на руках у учителей, работающих по 
договору, остается приблизительно на 20 
процентов меньше, чем у их коллег-чинов-
ников, отмечает эксперт из GEW.

К третьей группе можно отнести специ-
алистов, пришедших к преподаванию, так 
сказать, со стороны, из других профессий. 
Например, они параллельно со своей спе-
циальностью изучали несколько семестров 
педагогику в университете или как-то были 
связаны со сферой образования. Таких учи-
телей сейчас активно привлекают из сферы 
MINT (технические и естественные науки, 
IT, математика). В связи с растущим дефи-
цитом педагогов школы нанимают их на 
работу, но платят им зарплату ниже, чем у 
учителей из первых двух групп.

Учительский оклад:  
главные тренды

Поскольку в Германии сфера обра-
зования находится в ведении федераль-
ных земель, то в каждой земле – свои 
правила. В Берлине, в частности, новым 
учителям больше не присваивают ста-
тус госслужащих. В Саксонии – наобо-
рот: чтобы бороться с нехваткой кадров, 
такой статус стали давать всем учите-
лям, которые соответствуют формаль-
ным требованиям.

Размер зарплаты земли также впра-
ве определять сами. Так, по данным GEW 
за 2017 год, начинающие педагоги в баден-
вюртембергской начальной школе в среднем 
получали 3533 евро в месяц, в гессенской 
– 3358, а в Рейнланд–Пфальце – 3192 евро 
брутто. Но есть и общие тренды. В началь-
ной школе платят меньше, чем в средней. 
Различий между предметами нет. Размер 
оклада зависит от того, обычная ли это шко-
ла или гимназия. В гимназиях и профучили-
щах учительский труд оплачивается лучше.

Всё строго отрегулировано
Если учитель является еще и класс-

ным руководителем, завучем и т.д., то его 
оформляют на ставку с большим окла-
дом. Дополнительных премий педагогам 
в Германии не платят. «Всё строго отре-
гулировано. Есть четкие предписания по 
выплате окладов. Грубо говоря, повысить 
свою зарплату, взяв на себя дополнитель-
ную работу, у учителя не получится», – 
подчеркивает Оливер Брюхерт. В частных 
школах, где учителя работают только на 
договорной основе, зарплаты могут быть 
как существенно выше, так и существенно 
ниже, чем в школах государственных.

Зарплата учителя во время 
каникул

И еще один интересный факт. В 
Германии школьным педагогам каникулы 
полностью оплачиваются. Это примерно 
12–13 недель в году в зависимости от феде-
ральной земли. Часть свободного от заня-
тий времени уходит на отпуск, оставшиеся 
дни – на подготовку к урокам, повыше-
ние квалификации, посещение различных 
конференций.

Йенс Шпан и Армин Лашет.

слЫШали?

В России испытали «умный» парашют

На планетах-сиротах тоже может  
возникнуть жизнь

Компания Henley & Partners опубликовала 
индекс паспортов – международный рейтинг 
стран по уровню свободы передвижения.

Компания Henley & Partners изучает пра-
вила визового режима всех стран и терри-
торий, используя данные Международной 
ассоциации воздушного транспорта. Список 
обновляется несколько раз в год, чтобы опе-
ративно информировать об изменениях в 
безвизовом режиме стран. Рейтинг оценива-
ет свободу передвижения, которую обеспе-
чивает тот или иной паспорт, то есть коли-
чество стран, которые его держатель может 
посетить без визы.

Первое место в рейтинге заняла Япония: 
держатель японского паспорта может посе-
тить без визы 189 стран. На втором – Германия 
и Сингапур (188 стран). На третьем месте 
– Дания, Испания, Италия, Финляндия, 
Франция, Швеция и Южная Корея (187 стран). 
Россия занимает в рейтинге 47-ю строчку: 
обладатель российского паспорта может посе-
тить без визы 118 стран. Самые слабые паспор-
та у граждан Афганистана и Ирака, им доступ-
но безвизовое путешествие по 30 странам.

Беларусь в рейтинге опустилась на две 
позиции и стала 68-й: без визы белорусы 
могут путешествовать в 75 стран.

Индекс считается полезным критерием 
в оценке межправительственной политики 
стран. Такие быстро восходящие в рейтин-
ге страны, как Китай и ОАЭ, показывают, 
что готовы адаптироваться к идее мирового 
гражданства, а открытие границ приводит к 
взаимным выгодам.

1. Япония – 189.
2. Германия, Сингапур – 188.
3. Финляндия, Франция, Италия, Швеция, 

Испания, Южная Корея – 187.
4. Великобритания, США, Норвегия, 

Австрия, Люксембург, Нидерланды, 
Португалия – 186.

5. Дания, Бельгия, Швейцария, Ирландия 
– 185.

6. Австралия, Греция – 183.
7. Новая Зеландия, Чешская Республика, 

Мальта – 182.
8. Исландия – 181.
…68. Беларусь – 75.

иХ ДЕМоКРаТиЯ

ВЕРсиЯ

В Молдове арестовали генерального 
прокурора 

Назначенца Додона подозревают в коррупции.

Генпрокурор Молдовы Александр 
Стояногло был задержан на 72 часа вечером 
5 октября в связи с подозрениями в кор-
рупции. В его доме был проведен обыск, а 
самого его временно отстранили от работы, 
сообщает dw.com.

Кроме прочего, Стояногло подозревают 
в злоупотреблении служебным положением, 
превышении полномочий и даче ложных 
показаний. Сам он связал свое задержание 
со «сведением с ним счетов» президента 
Молдовы Майи Санду.

По данным СМИ, жалобу на генпрокуро-
ра подал депутат от партии «Действие и соли-
дарность» Лилиан Карп. Парламентарий 
заявил, что в 2012 году Стояногло, буду-
чи депутатом и председателем комиссии по 
национальной безопасности, внес в закон «О 
борьбе с отмыванием денег» формулировку, 
которая позволила отмыть через молдав-
скую банковскую систему 70 миллиардов 
долларов США (60,3 миллиона евро).

В свою очередь экс-президент Молдовы 
Игорь Додон заявил, что причиной задер-
жания Стояногло стали обвинения, выдви-
нутые им в адрес западных дипломатов, 
касающиеся их возможного вмешательства 
во внутренние дела Молдовы. «Власти, 
которые боятся этих разоблачений, пошли 
на незаконные меры для его (Стояногло. – 
Ред.) увольнения», – заявил Додон.

Александр Стояногло был назначен 
на должность генерального прокурора 
Молдовы в 2019 году во время пребывания 
Додона на посту президента страны.

Новую систему интеллектуального 
парашютирования создали специалисты 
Ивановского парашютного завода «Полет» 
холдинга «Технодинамика».

В состав системы входит десантная плат-
форма, парашют с управляемым куполом 
и автоматизированный комплекс управле-
ния. Ожидается, что новая система позво-
лит автоматическое десантирование грузов 
по указанным аппаратурой координатам. 
Также новая система может автоматически 

следовать за ведущим парашютистом в каче-
стве ведомого.

Холдинг «Технодинамика» госкорпорации 
«Ростех» завершил заводские испытания умной 
транспортной парашютной системы в несколь-
ких регионах России. В ходе испытаний откло-
нения при приземлении составили не более 100 
метров при высоте десантирования в 4 кило-
метра. Следующим этапом тестирования ста-
нут летно-конструкторские испытания, которые 
планируют завершить в 2022 году.

Манасви Лингам из Департамента аэро-
космической физики и космических наук 
Флоридского технологического института и 
профессор Ави Лёб из Гарвардского универ-
ситета полагают, что жизнь может существо-
вать на планетах-сиротах – межзвездных 
объектах планетарной массы, не входящих 
в планетные системы. Колыбелью жизни на 
них могут стать океаны, скрытые под тол-
стым слоем льда.

Планетами-сиротами называют планеты, 
которые не связаны с какой-либо звездой 
или коричневым карликом. Для их обозна-
чения применяют также термины «плане-
ты-странники», «межзвездные планеты», 
«планемо», «одиночные планеты» или «сво-
бодно летящие планеты». Причины их появ-
ления неясны. Многие астрономы полагают, 
что планеты могут формироваться только 
в составе звездной системы и возникнове-
ние планет-сирот возможно только из-за их 
схода с орбиты после какого-то катастрофи-
ческого события. По последним оценкам, в 
нашей Галактике таких планет не более ста 
миллиардов.

Холод межзвездного пространства слиш-
ком силен, чтобы океаны на одиночной пла-
нете оставались полностью жидкими, но 
исследователи полагают, что предполагае-
мые биосферы будут защищены от холода 
благодаря слою льда, а ядро планеты будет 
нагревать океан изнутри.

Авторы гипотезы надеются, что рано 
или поздно возникнет шанс проверить ее на 
практике, когда одна из блуждающих пла-
нет посетит Солнечную систему. «Технологии 
должны развиться лишь на небольшую вели-
чину, чтобы сделать проще путешествие к 
этим планетам, если они находятся в нашей 
Солнечной системе, – говорит Манасви 
Лингам. – Возможно, выпадет шанс добрать-
ся до планеты-изгоя через несколько десяти-
летий и изучить их, вместо того чтобы 
искать другие планеты вокруг других звезд. 
Благодаря сочетанию силы тяжести и под-
ходящих силовых установок можно достичь 
планеты-изгоя примерно за 20 лет. Зонд на 
поверхности планеты передаст собранные 
данные, и, вероятно, потребуется несколько 
месяцев, чтобы узнать, как обстоит дело на 
поверхности».

Планета-сирота. 
Sci-News.com.

В ДоРоГУ!

С паспортом какой страны и куда можно 
беспрепятственно уехать…
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Л Ю С Т Э Р К А

РозДУМ

Калі напрыканцы 1980-х – на пачат-
ку 1990-х іхнія кнігі ўпершыню сталі 
даступнымі масаваму савецкаму чытачу, 
тагачаснае грамадства, здавалася, зайшлося 
ад жаху і болю. Тады думалася: вось яно, 
ачышчэнне і пакаянне. Пасля такога людзі 
больш ніколі не зведаюць падобнага, ні за 
што не дазволяць, каб ім ізноў учынілі пек-
ла.

І вось мінула трыццаць гадоў. Куды мы 
вярнуліся?

Калісьці, у гады перабудовы, на мяне 
вялікае ўражанне зрабіла выдадзеная ў 
Лондане ў 1982 годзе кніга аднаго з вязняў 
ГУЛАГа Мацвея Максімовіча «Міжвольныя 
параўнанні». Аўтар двойчы прайшоў праз 
савецкія турмы і лагеры – у 1926-м і ў 1947–
1956 гадах. Пасля вайны, якую ён правёў 
на фронце, быў асуджаны Асаблівай нара-
дай МГБ СССР на 10 гадоў лагераў строга-
га рэжыму (знаёмы данёс, што Максімовіч 
марыў выехаць у Палесціну).

Адседзеў амаль цалкам – пераважна ў 
віленскіх Лукішках і на Калыме. І пакінуў 
вельмі падрабязнае апісанне побыту і 
нораваў, якія панавалі ў сталінскіх засцен-
ках.

Лукішкі-1947 і Акрэсціна-2021
Перачытваю і параўноўваю. Вось Мацвей 

Максімовіч апісвае віленскія Лукішкі 1947 
года:

«У камеры на 25 чалавек упіхвалі па 100 
і болей вязняў. У «адзіночках» змяшчала-
ся да 20 чалавек. Усюды былі ўсталяваны 
двух- і трохпавярховыя нары, ні матрацаў, 
ні падушак, вядома, не было – гэта вам 
не Аляксееўскі равелін!.. Былі і такія, што 
вымушаны былі запаўзаць пад нары...Там, на 
голай падлозе, было хоць крыху прасторней.

Вячэрні адбой даваўся а 9-й вечара. Але не 
думайце, што вязень нарэшце атрымліваў 
хоць бы адносны спакой. У тым і была гнюс-
ная хітрасць чэкістаў – не даваць ні хвіліны 
спакою і адпачынку. Раптоўна адчыняла-
ся кармушка, і «вертухай» называў якую-
небудзь літару алфавіта. Усе, чые прозвішчы 
пачыналіся на гэту літару, павінны былі 
ўстаць і назваць сваё імя. Працэдура цяг-
нецца доўга. Потым выклікаюць каго-
небудзь аднаго, і ён адсутнічае гадзіны 3–4. 
Яго дапытваюць, дакладней, здзекуюцца. На 
досвітку вяртаецца ў камеру – спакутава-
ны, нярэдка пабіты. І ўся камера змучаная 
– двойчы будзілі ўсіх. А 6-й пад’ём, а ўдзень 
– ізноў пакуты: спаць нельга. І так дзень за 
днём, ноч за ноччу...

За месяц чалавек дарэшты выдыхаўся, 
выбіваўся з сіл, пазбаўляўся волі, розум яго 
мутнеў, сіла супраціву слабела – ён гатоў быў 
прызнацца ў чым заўгодна і паставіць свой 
подпіс пад любым прызнаннем. А да гэтага 
дадайце карцар, пабоі, бесперапынны голад, 
смурод, здзекі – увесь набор «выхаваўчых 
метадаў» савецкіх карных органаў.

У якіх турмах я ні сядзеў, паўсюль 
атрымліваў раніцай 200 г сухога хлеба, у 
абед баланду з неачышчанага аўсу і мерзлай 
бульбы, а то з мяса акулы з гнілой капустай, 

а на «другую страву» – тры лыжкі кашы: 
проса ці «кітайская мука», якая ўвогуле не 
разварвалася».

А вось для параўнання – журналістка 
«Нашай Нівы» Кацярына Карпіцкая, якая 
правяла месяц у зняволенні на Акрэсціна, на 
сваёй старонцы ў «Фэйсбуку» апісвае рэаліі 
беларускай турмы 2021 года:

«Сядзяць месяцамі без шпацыраў (паве-
тра ў камеру №15 магло паступаць да нас 
толькі з калідора праз «кармушку», але яе 
спецыяльна ўвесь час зачынялі).

Сядзяць без матрацаў (падушкай нам 
служыў цвілы хлеб), а на голай падлозе ці 
шконцы спаць было б яшчэ магчыма, але 
ночы даўно дзіка халодныя – нават абды-
маючы адна адну і заціскаючы паміж ног 
бутэльку з гарачай вадой, мы не маглі 
супакоіць дрыжыкі. Ночы ператвараліся ў 
цыкл фізічных практыкаванняў: прысядаць, 
паадціскацца, пастаяць у планцы – неяк 
пагрэцца і заснуць.

Сядзяць без сну (у два і чатыры ночы нас 
падымалі на пераклічкі; пра тое, што там 
дзень і ноч гарыць яркае штучнае святло, і 
нагадваць не трэба).

Сядзяць напалову галодныя (за месяц хар-
чавання я мусіла заплаціць больш 400 рублёў 
(каля 150 еўра), і за гэтыя грошы на абед 
атрымлівала пусты суп – вадкасць з парай 
бульбін і лупінамі ад яе, цвілы хлеб і два кубкі 
гарбаты ці кісель, якія запаўнялі толькі 
палову кубка»).

Паралелі і аналогіі не тое што крычаць – 
яны енчаць у кожнай дэталі. Яшчэ нядаўна 
здавалася, што за ўзор сённяшні беларускі 
рэжым бярэ савецкую рэчаіснасць 1960–
1970-х, блізкую і зразумелую тым, хто тры-
мае сёння ў руках уладу. Але кожны дзень 
прыносіць усё болей сведчанняў таго, што 
Беларусь рухаецца значна далей і глыбей у 
савецкую мінуўшчыну.

Меню для палітвязняў царызму: 
«…а на абед каб быў суп з 

ялавічынай і каша з маслам»
Савецкая турэмная сістэма пасля 

зверстваў сталінізму ўсё ж была знач-

на гуманізавана, ачалавечана. Фільмамі 
Данэлія і Разанава, ідэалізаванымі 
вобразамі Аніскіна і дзядзькі Сцёпы 
савецкім грамадзянам спрабавалі пака-
заць іншае аблічча следчага і міліцыянта 
– справядлівага, дабрадушнага і чалавеч-
нага. Цяжка сцвярджаць, што «сілавікі» 
ў познім СССР цалкам адпавядалі 
гэтым ідэалам, але ўсё ж пры Хрушчове 
і Брэжневе яны сталі значна больш 
мяккімі, як і сама рэпрэсіўная сістэма. 
Як антаганізм ёй савецкім грамадзянам у 
тыя гады спрабавалі падаць жорсткасць 
і бесчалавечнасць царскага рэжыму, праз 
засценкі якога ў свой час прайшло ўсё 
першае пакаленне рэвалюцыянераў, якія ў 
1917-м захапілі ўладу. Турэмныя старонкі 
былі ў біяграфіях амаль усіх першых 
бальшавіцкіх правадыроў і наркамаў – 
Леніна, Сталіна, Калініна, Дзяржынскага, 
Варашылава...

Жывучы ў тыя гады і ведаючы гэтую 
адметнасць савецкай прапаганды, Мацвей 
Максімовіч у сваёй кнізе паспрабаваў 
параўнаць тыя рэаліі, у якіх апыналіся 
палітвязні ў царскіх турмах і ссылках, і 
ўмовы, у якіх «перавыхоўваліся» «ворагі 
народа» ў сталінскім СССР. Параўнанні 
сапраўды ўражваюць. Мацвей Максімовіч 
прыводзіць, напрыклад, такія дэталі.

У вопісе маёмасці славутай турмы 
Петрапаўлаўскай крэпасці ХІХ стагоддзя, 
дзе ў камерах-адзіночках утрымліваліся най-
больш небяспечныя палітычныя злачынцы, 
значыліся, напрыклад: 21 штука сталовых 
срэбных лыжак, 21 умывальнік, 21 матрац з 
аленевай воўны, паўпуховыя падушкі, пас-
цельнай бялізны: навалачак – 120, прасцінаў 
– 63, сталовай бялізны – 60 абрусаў і 60 сур-
вэтак.

Зазначу, што турма Петрапаўлаўскай 
крэпасці ўваходзіла ў абавязковую пра-
граму экскурсій савецкіх грамадзян: сам 
пераканаўся ў гэтым у 1978 годзе, калі нас, 
школьнікаў – пераможцаў геаграфічнай 
алімпіяды, узнагародзілі такой экскурсіяй. 
Экскурсавод з трагічным выраз-
ам твару расказвала, у якіх нечалаве-
чых умовах трымаў царызм палымяных 

рэвалюцыянераў. А нам дазвалялася зайсці 
ў камеры. Абрусаў і сурвэтак на сталах 
там, праўда, на той час ужо не было, а вось 
матрацы і падушкі на арыштанцкіх лож-
ках памятаю...

Мацвей Максімовіч таксама цытуе 
вытрымку з цыркуляра аб забеспячэнні 
«ворагаў царскага рэжыму» харчаваннем. 
Вязням належала «падаваць хлеба – у будні 
чорнага, а іншы раз белага і пытляванага – 
уволю, а на абед каб быў суп з ялавічынай і 
каша з маслам».

У сувязі з харчаваннем палітвязняў – 
успамін дзяцінства. Савецкім школьнікам, 
як вядома, падрабязна выкладалі біяграфію 
Леніна. Адзін з эпізодаў – як малады Ільіч 
з нявестай Надзеяй быў сасланы царом у 
Сібір, у Шушанскае. З агульнай карціны 
пакутаў гераічнага рэвалюцыянера рэзка 
кантраставалі некаторыя дэталі. Напрыклад, 
тое, што Ільіч часта хадзіў на паляванне, а на 
абед кухарка нярэдка гатавала маладой сям’і 
ссыльных дзічыну, рыбу альбо пельмені. 
(Параўнайце з рэаліямі цяперашняй белару-
скай ссылкі – «хіміі».)

З дапамогай інтэрнэту спраўдзіў 
цяпер тыя свае дзіцячыя падазрэнні 
і неўразуменні. І сапраўды, трапіўшы ў 
Краснаярск на прыватную кватэру з 
поўным пансіёнам, гэта значыць з раз-
настайным харчаваннем па 4–5 разоў на 

дзень і сапраўдным сібірскім меню (капу-
ста з грыбамі, цяляціна, рыба адварная, 
пірагі, пельмені, шанежкі, бараніна з 
кашай), Ленін з захапленнем пісаў свая-
кам: «Жыву добра, сталом цалкам задаво-
лены. Пра мінеральную страўнікавую ваду 
забыў і думаць і, спадзяюся, хутка забуду і 
яе назву».

Мацвей Максімовіч на падста-
ве параўнання зрабіў такую выснову: 
«Савецкая пенітэнцыярная сістэма, як і 
сістэма ГУЛАГа, па сваёй несправядлівасці, 
бесчалавечнасці і вычварэнскай жорсткасці 
ў шмат разоў пераўзыходзіць усё тое, што 
рабілі ў свой час царскія карнікі дзеля абаро-
ны самадзяржаўя».

Стваральнікі ГУЛАГа і досвед 
царскіх турмаў

Камуністычныя правадыры ведалі толк 
у царскіх турмах, да драбніц былі знаёмы з 
усімі бакамі турэмнага жыцця і побыту. І 
калі яны, былыя сядзельцы-рэвалюцыяне-

ры, захапілі ўладу і самі сталі стваральнікамі 
турмаў і лагераў, то зрабілі своеасаблівыя 
высновы з уласнага турэмнага досведу.

Самі яны, калі выходзілі альбо ўцякалі 
з царскіх засценкаў, найчасцей вярталіся 
да актыўнай палітычнай дзейнасці. 
Тыя ж, хто трапляў у створаны гэтымі 
былымі рэвалюцыянерамі і палітвязнямі 
сталінскі ГУЛАГ, шанцаў на вяртанне аль-
бо ўвогуле не мелі, альбо калі і вярталіся, 
то безнадзейнымі калекамі, спустошанымі і 
знішчанымі маральна.

Логіка такая: царызм быў недастаткова 
жорсткім са сваімі ворагамі – таму і не 
ўтрымаў уладу. Мы ж учынім такі тэрор, 
навядзём такога жаху, каб вораг і думаць 
забыў пра які-небудзь супраціў.

Тыя старыя метадычкі зноў запатраба-
ваны ў сённяшняй Беларусі. Іх дасталі са 
старых сакрэтных архіваў і згодна з імі на 
нашых вачах катуюць людзей. Што адметна: 
выканаўцы знайшліся імгненна.

Ці магло быць іначай? Напэўна. І най-
перш справа ў тым, што практычна ніхто 
з тых, хто тады катаваў і аддаваў загады 
катаваць, хто распрацоўваў інструкцыі і 
методыкі катаванняў, не панёс адказнасці, 
Ды што адказнасці – нават не быў назва-
ны па імёнах. Сёння беларускае грамадства 
разлічваецца за незасвоены ўрок.

Валянцін ЖДАНКО

Палітвязні царскіх турмаў жахнуліся б, 
пабачыўшы, у якіх умовах знаходзяцца 

зняволеныя на Акрэсціна
Калі чытаеш ці слухаеш споведзі вязняў Акрэсціна, не пакідае ўстойлівае ўражанне, што гэта ці то паўтарэнне, ці то працяг 

пранізлівых турэмных і лагерных успамінаў Францішка Аляхновіча, Аляксандра Салжаніцына, Варлама Шаламава.

Турма Лукішкі. Архіўнае фота.

Адбой у камеры ЦІП у завулку Акрэсціна ў мінску.

Каюта Леніна, у якой ён ехаў у ссылку 
ў сяло Шушанскае.
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ХВалЮЮЧаЯ ТЭМа ГонаР БЕлаРУсІ

250
АСОБ 3 БЕЛАРУСХ

У ДЫЯЛОГАХ КУЛЬТУР

250
PEOPLE FROM BELARUS 

IN THE DIALOGUE OF CULTURES

Ёсць кнігі, якія павінны быць у доме кожнага 
беларуса. На жаль, абставіны складваюцца такім 
чынам, што многія з іх выдаюцца мізэрнымі 
тыражамі. Вось і дыхтоўную працу «250 асоб 
з Беларусі ў дыялогах культур» удалося 
надрукаваць накладам усяго 1000 экзэмпляраў. 
Заўважым: выданне гэтай кнігі ў свой час было 
ініцыявана Нацыянальнай камісіяй Рэспублікі 
Беларусь па справах ЮНЕСКА, а сам праект 
выконваўся Інстытутам мовазнаўства і літаратуры 
імя Якуба Коласа і Янкі Купалы Нацыянальнай 

акадэміі навук Беларусі, Гродзенскім дзяржаўным універсітэтам 
імя Янкі Купалы. І шкада, што вынікам высілкаў такіх вядомых устаноў 
не стаў вялікі тыраж падрыхтаванай імі кнігі.

Рэдакцыя газеты «Народная Воля» вырашыла змясціць на сваіх 
старонках усе 250 нарысаў пра выбітных асоб з Беларусі. Вядома ж, 
пачынаем з Еўфрасінні Полацкай.

1. Еўфрасіння Полацкая
(каля 1101-га – 23 ці 25 мая 1167 г.)

Еўфрасіння Полацкая – полацкая князёўна, 
ігумення, якая займае асаблівае, пачэснае месца ў 
нашай старажытнай гісторыі; беларуская святая.

Радзіма асветніцы – Полацкае княства, магут-
ная раннефеадальная дзяржава, дзе кіравала 
дынастыя Рагвалодавічаў. Каля 1101 года ў 
Полацку з’явілася на свет дзяўчынка Прадслава, 
якой было наканавана далучыць да свайго 
імя назву роднага горада і назаўсёды застац-
ца ў гісторыі. Яна паходзіла з роду полацкіх 
князёў. Яе продкамі ў чацвёртым калене былі 
хрысціцель Русі вялікі кіеўскі князь Уладзімір 
Святаславіч і полацкая князёўна Рагнеда. Дзедам 
Прадславы быў легендарны полацкі (а некалі 
і кіеўскі) князь Усяслаў Чарадзей. Блізкімі 
сваякамі былі візантыйскія імператары, князі 
кіеўскія, тураўскія, пераяслаўскія, смаленскія, 
растова-суздальскія, уладзіміра-валынскія, 
каралі Венгрыі.

Асноўная крыніца біяграфічных звестак пра 
асветніцу – «Жыціё Святой і найпрападобней-
шай Еўфрасінні», напісанае невядомым аўтарам у 
Полацку на мяжы ХІІ і ХІІІ стагоддзяў. Да наша-
га часу дайшло больш за 130 спісаў «Жыція…», 
што сведчыць пра шанаванне яе ў мінулым. Да 
«Жыція…» далучаецца інфармацыя нешматлікіх 
звестак летапісаў.

Прадслава была здольнай дзяўчынкай, мела ахвоту да вучэння, цікавілася рукапіснымі кнігамі, якія 
меліся пры княжацкім двары. Яе настаўнікамі былі духоўныя асобы, вучылася пераважна яна па рэлігійных 
кнігах. Чуткі пра прыгожую і адукаваную дзяўчыну, што ў тыя часы было вялікай рэдкасцю, разышліся за 
межы Полацкай зямлі. Калі Прадславе споўнілася 12 гадоў (узрост, з якога дзяўчынцы ў той час дазвалялася 
ўступаць у шлюб), да яе зачасцілі сваты князёў. Але дзяўчына адмовілася ад дынастычнага шлюбу і, насу-
перак волі бацькоў, тайна пастрыглася ў манашкі пад імем Еўфрасінні, каб аддаць жыццё служэнню Богу і 
свайму народу. Жыла яна ў келлі Сафійскага сабора ў Полацку.

Князёўна, якая стала манашкай, не хавалася за манастырскімі сценамі ад свецкіх клопатаў. 
Наадварот, яна брала чынны ўдзел у палітычным жыцці Полацкай зямлі, знаходзілася у цэнтры 
культурнага жыцця княства, амаль на поўстагоддзе разгарнула шматгранную асветніцкую дзейнасць. 
Займалася перапісваннем кніг для бібліятэкі полацкай Сафіі, што было нялегкай працай, якая тады 
лічылася выключна мужчынскай. Садзейнічала пабудове храмаў і заснаванню манастыроў. Збірала 
вакол сябе таленты, займалася мецэнацтвам. У канцы 1120-х гадоў яна заснавала пад Полацкам 
жаночы манастыр Святога Спаса (стаў называцца Спаса-Еўфрасіннеўскі), дзе па яе замове полацкі 
дойлід Іаан паставіў мураваны храм. Спаская царква, у якой размяшчалася келля Еўфрасінні, захава-
лася да нашага часу. Храм багата распісаны фрэскамі, якія маюць вялікую гістарычную і мастацкую 
каштоўнасць. У канцы 1150-х гадоў Еўфрасіння заснавала мужчынскі манастыр з царквой Святой 
Багародзіцы, дзеля якой набыла ў Царгарадзе абраз Адзігітрыі (Багародзіцы) Эфескай, напісаны, 
паводле падання, першым іканапісцам апосталам Лукой. Гэты жывапісны твор прыслаў асветніцы 
па яе просьбе блізкі сваяк полацкіх князёў візантыйскі імператар Мануіл Комнін ў 1158 годзе. Абраз 
быў бласлаўлёны царгарадскім патрыярхам. Цяпер ён знаходзіцца ў Санкт-Пецярбургу ў фондах 
Рускага музея.

Для прывезеных святынь па замове Еўфрасінні ювелір Лазар Богша ў 1161 годзе зрабіў рэліквіяр у фор-
ме крыжа (даўжыня 51 сантыметр) для царквы Святога Спаса. Ён быў выраблены з кіпарысу, абкладзены 
залатымі і срэбнымі пласцінкамі з каштоўнымі камянямі, эмалевымі выявамі святых і надпісамі. Гэты 
шэдэўр мастацтва атрымаў назву крыж Еўфрасінні Полацкай і стаў нацыянальнай рэліквіяй беларусаў, 
шануемай праваслаўнымі, католікамі і ўніятамі. На пачатку Вялікай Айчыннай вайны крыж знік з Беларусі. 
Вучоныя мараць знайсці яго і вярнуць у скарбніцу гістарычнага багацця. Зроблена копія крыжа, якая збера-
гаецца ў Полацку ў Сафійскім саборы.

Заснаваныя Еўфрасінняй манастыры сталі асяродкамі асветы ў Полацкім княстве: пры іх працавалі шко-
лы, бібліятэкі, скрыпторыі – перапісаныя ў іх кнігі разыходзіліся па Полацкай зямлі і за яе межы, – верагодна, 
іканапісная і ювелірная майстэрні. Сама Еўфрасіння складала і, магчыма, запісвала малітвы і дыдактычныя 
пропаведзі. Яна была вядомай сярод суайчыннікаў і як справядлівы суддзя, дарадчык, і як міратворца.

У пажылым веку (пачатак 1167 года) Еўфрасіння рушыла ў паломніцтва па святых месцах у Іерусалім. 
У гэтым нялёгкім падарожжы славутую палачанку «с великою честью» сустракаў візантыйскі імператар 
Мануіл, блаславіў царгарадскі патрыярх. Яна была з пашанай прынята і ў Іерусаліме. Але, знясіленая пада-
рожжам, захварэла і памерла там 23 або 25 мая 1167 года. Пахавалі яе ў манастыры Святога Феадосія, непа-
далёку ад Іерусаліма. У 1187 годзе перапахавалі ў Кіева-Пячорскай лаўры – на той час гэта было самае святое 
месца на ўсходнеславянскіх землях. У 1910 годзе астанкі асветніцы даставілі ў заснаваны ёю Спаскі мана-
стыр у Полацку, дзе яны захоўваюцца і сёння.

Дзейнасць Еўфрасінні Полацкай пакінула след не толькі ў гісторыі, але і ў душы беларускага наро-
да. Еўфрасіння стала сімвалам духоўнага служэння сваёй Радзіме, невычарпальнай крыніцай мараль-
най сілы і духоўнага адраджэння народа. Яе царкоўнае шанаванне пачалося на Беларусі напрыканцы 
ХІІ стагоддзя без афіцыйнай кананізацыі. Тады ж было напісана «Жыціё…» – адзін з най-
больш ранніх твораў гістарычнай прозы. Яно ўслаўляе настойліву ю і самаа хвярну ю жанчыну, 
яе імкненне да ведаў і  дасканаласці.  Былі створаны царкоўныя спевы пра Еўфрасінню, самыя 
старажытныя з якіх узыходзяць да ХІІ стагоддзя. У Маскоўскай Русі Еўфрасіння Полацка я 
стала шырока вядома я ў ХVI стагоддзі, калі мітрапаліт Макарый уключыў яе «Жыціё…» ў «Мінеі-
чэцці». Яна стала першай жанчынай, кананізаванай Рускай праваслаўнай царквой (1547 год), прыз-
нана святой і каталіцкай царквой.

Напрыканцы ХХ стагоддзя асветніца з роду Усяслава была вернута ў гістарычную памяць беларуска-
га народа і прызнана святой апякункай Беларусі. У 1984 годзе яна была далучана праваслаўнай царквой 
да Сабора беларускіх святых за дзейнасць на ніве ўмацавання хрысціянскай веры і асветы. Дзень памяці 
Св.Еўфрасінні адзначаецца царквой 23 мая. Імя Еўфрасінні носяць цэрквы ў Саўт-Рыверы (ЗША) і Таронта 
(Канада), беларускі прыход у Лондане (Англія).

(Працяг будзе.)

«Не вытрымліваюць 
нервы, пасля 

дзяжурстваў плачаш»
Дактары пра разгар чацвёртай хвалі каранавіруса

У бальніцах аддаюць пад кавід 
усё больш аддзяленняў, кажуць 
пра павелічэнне колькасці цяжкіх 
пацыентаў і знясіленне персаналу. 
Вось запісаныя назіранні дактароў 
з розных рэгіёнаў.

«Месцы ў мінусах – 
загрузка на 105–110 

працэнтаў»
«Горш за першую хвалю», – так 

апісвае сітуацыю адзін са сталічных 
дактароў. «Месцы ў мінусах – загруз-
ка на 105–110 працэнтаў. Дзесьці 
прыстаўныя ложкі дадалі, а дзесьці 

пад палаты прыстасавалі былыя пад-
собныя памяшканні, – кажа ён пра 
абстаноўку ў 10-й бальніцы. – Кіслароду 
хапае збольшага, але ўпрытык. Гэта з 
улiкам таго, што з часоў першай хвалi 
дадатковыя кропкi правялi».

Нягледзячы на загрузку, неда-
лечаных дадому не адпраўляюць, 
трымаюць колькi патрэбна, да ста-
ну, калi не страшна выпісаць.

«Чыстым» аддзяленнем у 
бальніцы засталася афтальмалогія. 
Яе аддзялілі сценамі ад астатняй 
клінікі і зрабілі асобны ўваход.

«Хвароба памаладзела. 
Цяпер большасць пацыентаў 
– 40–60 гадоў, але бывае, што ў 

рэанімацыю трапляюць і людзі, 
маладзейшыя за 30. Хутчэй за ўсе 
таму, што іншы штам гуляе – 
тая самая дэльта.

Прышчэпленых вельмі мала, і яны 
хварэюць значна лягчэй. У рэанімацыі 
такіх было, здаецца, два чалавекі. 
Прычым абое вакцынаваліся ў пер-
шых партыях, больш за паўгода 
таму, і ўжо быў час рэвакцынацыі», 
– дзеліцца назіраннямі медык.

Паводле яго слоў, хворых цяпер 
больш і хварэюць яны цяжэй. 
Больш людзей с дыхальнай неда-
статковасцю, стойкай ліхаманкай, 
якую цяжка збіць, часцей здараюц-
ца ўскладненні.

«Мы працуем на знос»
У 5-й бальніцы Мінска пад 

каранавірус перапрафілявалі 
неўралагічны корпус.

«Штодзень патрабуюць больш 
выпісваць ці пераводзіць пацыентаў, 
але гэтыя месцы вельмі хутка 
запаўняюцца. Наш корпус не разлічваўся 
на пульманалагічных пацыентаў, на 
трох этажах няма кіслароду (цэн-
тральнай разводкі), таму яго не хапае.

Днямі адкрыўся стары корпус, 
аддзяленне на 45 ложкаў. Умовы 
не лепшыя, але ёсць кісларод. Ужо 
запоўнілі і гэтае аддзяленне цал-
кам», – расказвае доктарка.

Працаваць цяжка, бо ў аддзя-
леннях не хапае медыкаў.

«Не вытрымліваюць нервы, 

пастаянна на нас выліваецца 
столькі негатыву. Мы працуем 
на знос, але людзі ўсё адно лаяцца, 
нібыта мы вінаваты, што месцаў 
няма ва ўсім горадзе.

Праца суткамі, да ночы не можаш 
выйсці з «бруднай» зоны, няма часу 
нават збегаць у туалет. А паесці 
наогул раскоша – учора паелі толькі 
а 22-й гадзіне. Яшчэ былі людзі, але 
мы ўжо самі валіліся з ног.

Цяпер выразна бачна знясіленне 
і эмацыйнае выгаранне ў дактароў, 
а далей будзе толькі горш, пасля 
дзяжурстваў плачаш. Ні пра якое 
асабістае жыццё не ідзе размова, пры-
ходжу дадому і нічога не магу рабіць», 
– эмацыйна расказвае суразмоўца.

За час эпідэміі ў медыкаў 
назапасіўся досвед працы з 
кавідам, новыя метады лячэння, 
таму ўдаецца дапамагчы большай 
колькасці людзей. Паводле слоў 
доктаркі, памірае шмат, але менш, 
чым у папярэднія хвалі.

«Але трэба ўлічваць, што за 
ўвесь час вельмі шмат памерла 
людзей з уразлівай групы – пажы-
лыя, імунадэфіцытныя са спада-
рожнай паталогіяй.

Ва ўсіх бальніцах вядзецца ста-
тыстыка пацыентаў, якія захварэлі 
пасля вакцынацыі. Гэта невялікая 
колькасць людзей, і каранавірус яны 
пераносяць не так цяжка. Сваіх 
бацькоў я прышчапіла».

«Адчування ўсеагульнай катастрофы няма, праблема з планавай дапамогай»
У Віцебску абласная бальніца 

часткова перапрафілявана пад 
каранавірус: уралагічны кор-
пус, нефралагічны і дадатковыя 
рэанімацыйныя ложкі. Кавідныя 
месцы ўсе заняты.

«Занятыя, бо людзі ўсімі 
магчымымі спосабамі адусюль 
спрабуюць патрапіць у аблас-
ную бальніцу. У ёй насамрэч лепш 
лечаць кавід, чым у любым іншым 
стацыянары.

Па некавідных ложках – пла-
навай шпіталізацыі няма, на экс-

транную дапамогу месцаў упры-
тык, але хапае.

У многіх іншых бальніцах 
перапрафілявалі аддзяленні пад 
каранавірус. Там месцы, у прынцыпе, 
ёсць. Адчуванне, што агулам па горад-
зе застаецца яшчэ запас па ложках. 
Цяжкіх пацыентаў шмат, але гэта 
зразумела, паколькі пры павелічэнні 
колькасці хворых прапарцыйна 
павялічваецца колькасць цяжкіх», – 
тлумачыць віцебскі доктар.

Адчування ўсеагульнай катастро-
фы няма: Віцебск ужо не ўпершыню 

аказваецца ў такой сітуацыі. 
Праблема толькі з пацыентамі, 
якім неабходна планавая дапамога. 
Асабліва пакутуе анкадапамога.

«Усё падобна на першую хва-
лю, толькі мы ўжо крыху ў кур-
се. Дактары менш хварэюць, чым 
тады (вялікі працэнт прышчэпле-
ных, і адзін аднаго менш заражаем).

Па ўзросце пацыентаў прынцы-
повай розніцы няма: чым старэй-
шыя, тым больш хварэюць. Чым 
ніжэйшы сацыяльны статус, тым 
часцей заражаюцца».

«Калі ў жніўні было 10 выклікаў за дзень, то цяпер 50»
У раёнах таксама напружана.
«Значна павялічылася колькасць 

выклікаў з каранавірусам. Калі ў 
жніўні было 10 за дзень, то цяпер 
50», – дзеліцца медык з Мар’інай 
Горкі.

Сярод пацыентаў у раёне цяпер 
шмат дзяцей і людзей ва ўзросце 
40–50 гадоў. Прышчэпленыя сярод 
іх ёсць, асабліва ў ліку кантактаў 
першага ўзроўню.

«Вакцына не выключае, што 
чалавек захварэе, яна аблягчае 
сімптомы. Вакцынаваныя пера-
носяць каранавірус у лёгкай ці 
бессімптомнай форме. Некаторыя 
самі кажуць, што не захварэлі, 
хоць жывуць у адной кватэры з 
хворым чалавекам».

Пытанне шпіталізацыі звы-
чайна вырашаецца да прыезду 
брыгады хуткай дапамогі – яго 

вырашае доктар, які пачынаў 
лячэнне і адпраўляў на мазок 
ці здымак.

«Калі ёсць пнеўманія, пацвер-
джаны ПЛР-тэст, сатурацыя 
ніжэйшая за норму, то вязуць у 
бальніцу. У мае змены дастаўлялі ў 
нашу раённую».

Медык кажа, што пік хвалі чака-
юць бліжэй да зімы, як гэта бывае з 
іншымі сезоннымі захворваннямі.
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.

Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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УсМІХнІцЕсЯ…

Залатая мяцеліца
Кастрычніцкія замалёўкі

Па гарызанталі: 1.«Агалела … . // Знята // Збажына з яго даўно» – з паэмы 
Я.Коласа «Сымон-музыка». 6.Калі чакаецца ранняя … – камароў у кастрычніку ўжо 
няма (прыкм.). 9.Познія восеньскія грыбы. З’явіліся … – чакай замаразкаў (прыкм.). 
11.Тое, што і земляроб (састар.). 13.У кастрычніку … у крузе – лета будзе сухім 
(прыкм.). 14.Дарадчы орган пры патрыярху. 15.Кастрычнік сакавіку брат: … пагод на 
дзень (прык.). 16.Расліна з прыемным вострым пахам. 19.«Я малюю, як … апранаец-
ца ў восень, // У кастрычніцкі смутак» – з верша Т.Светашовай «Я малюю паветра». 
20.Задыякальнае сузор’е, праз якое праходзіць Сонца ў кастрычніку. 22.Пахілая 
паверхня гары. 27.Адна са стараславянскіх назваў кастрычніка. 28. … ў чалавека род-
ная маці, … ў яго і Радзіма (прык.). 14 кастрычніка – Дзень маці. 29.«Кажуць, будзе 
ранняя зіма. // І бядуе …: дроў няма» – з верша М.Маляўкі «Будзе ранняя зіма».

Па вертыкалі: 1.Калі на … не было снегу, не будзе яго яшчэ два тыдні (прыкм.). 
Свята … адзначалі 14 кастрычніка. 2.«Ціха сцелецца, сцелецца, // … на ліст у гаях. 
// Залатая мяцеліца // Шалясціць на дубах» – з верша А.Бялевіча «Кастрычнік». 
3.Кастрычнік зямлю балоціць, а … залоціць (прык.). 4.Гатунак яблыкаў. 5.Закончаная 
частка спектакля. 7.Вязкі ападак на дне вадаёмаў. 8.«І ўжо адтуль рукою маткі // На 
ўслон шпурляліся …» – з паэмы Я.Коласа «Новая зямля» («Раніца ў нядзельку»). 
10.«Светлы кастрычнік // У празрыстасці светлай крынічнай, // …, залаты лістапад» 
– з верша П.Панчанкі «Родная мова». 12.Неперыядычны зборнік з твораў розных 
аўтараў-сучаснікаў. 17.Сонца садзіцца ў хмару – на другі дзень чакаецца дрэнная … 
(прыкм.). 18.Невялікі пушны звярок. 21.Паляўнічы-прафесіянал. 23.У кастрычніку і 
… з дрывамі, і мужык з лапцямі (прык.). 24.«Люблю мой … у позню восень, – // Як 
плод звісае да зямлі» – з верша Цёткі (А.Пашкевіч) «Мой сад». 25.«Глянь: пад асінамі 
леташні ліст, // там падасінавік // хітры, як …» – з верша А.Вялюгіна «Грыбы». 26. 
Мужчынскае імя.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Поле. 6.Зіма. 9.Зелянушкі. 11.Ратай. 13.Месяц. 14.Сінод. 15.Сем. 

16.Аер. 19.Горад. 20.Дзева. 22.Адхон. 27.Падзернік. 28.Адна. 29.Мама.
Па вертыкалі: 1.Пакроў. 2.Ліст. 3.Лес. 4.Аніс. 5.Акт. 7.Іл. 8.Аладкі. 10.Лістапад. 

12.Альманах. 17.Пагода. 18.Куніца. 21.Егер. 23.Хата. 24.Сад. 25.Ліс. 26.Ян.
Лявон ЦЕЛЕШ.

г.Дзяржынск.

Канцэрт Басты (сапраўднае імя 
выканаўцы – Васіль Вакуленка. – Аўт.) быў 
запланаваны на 9 кастрычніка, але за чаты-
ры дні да мерапрыемства з’явілася абвест-
ка, што яно адменена Мінгарвыканкамам 
«да стабілізацыі эпідэміялагічнай сітуацыі 
ў Беларусі».

Некаторыя звязалі адмену нават з тым, 
што ў мінулым годзе рэпер у сацыяльных 
сетках выказваў падтрымку пратэстуючым 
у Беларусі, але гэта толькі адна з версій.

Сёння, калі набірае абароты чарго-
вая хваля захворвання на каранавірус, 
збіраць людзей на танцавальнай пляцоўцы 
«Мінск-Арэны» і насамрэч, мякка кажучы, 
лёгкадумна. Але што рабіць тым, хто ўжо 
набыў квіткі?

– Зараз ва ўпраўленні культуры 
Мінгарвыканкама рыхтуюцца новыя даку-
менты, і, мяркую, ужо ў бліжэйшы час мы 

назавём новую дату правядзення канцэрта 
Басты, – паведамілі мне ў кампаніі, якая 
займаецца арганізацыяй канцэрта. – Бо 
трэба ўзгадніць арганізацыйныя моманты 
яшчэ і з самім артыстам.

– Чаму аб’явілі аб адмене канцэрта 
за чатыры дні да пачатку мерапрыем-
ства? Пра складаную эпідэміялагічную 
сітуацыю толькі зараз даведаліся?

– Не ведаем, чаму вырашана менавіта 
так. Гэта не да нас пытанні.

– Канцэрт дакладна адбудзецца ў 
іншы тэрмін ці гэта таксама пад пытан-
нем?

– Скажам так: мы будзем рабіць усё 
магчымае, каб мерапрыемства прайшло, 
хаця і ў іншыя даты. Вы ж разумееце, 
што мы першыя зацікаўлены ў тым, каб 
правесці канцэрт. Але, мяркую, у гэтым 
годзе ён наўрад ці адбудзецца.

– Што з білетамі, якія людзі набылі?
– Тут два варыянты. Першы – мож-

на здаць квіткі ў касы і вярнуць іх сто-
працэнтны кошт. А лепш не здаваць, мы 
менавіта гэта раім. Лепш дачакацца новай 
даты, калі можна будзе патрапіць на кан-
цэрт Басты.

– Начальнік упраўлення культуры 
Мінгарвыканкама Віталь Брэль заявіў, 
што культурна-відовішчныя мерапры-
емствы ва ўмовах каранавіруса павінны 
праводзіцца з выкарыстаннем толькі ста-
цыянарных пасадачных месцаў пры іх 
запаўненні не больш як на 50 працэнтаў 
і знаходжанні гледачоў на адлегласці не 
менш за метр адзін ад аднаго. А ў вас 
квіткі прадаваліся яшчэ і на танцаваль-
ную пляцоўку. Як з гэтым быць?

– Будзем і над гэтым думаць…
Алесь СІВЫ.

«Білеты можна здаць,  
  але лепш не здаваць…»

Арганізатары канцэрта вядомага рэпера Басты распавялі  
«Народнай Волі», чаму было адменена выступленне папулярнага 

спевака на «Мінск-Арэне» і што рабіць з квіткамі.

Ученые обнаружили «второй мозг» в кишечнике
Исследователи из Университета штата Мичиган (США) сделали  

удивительное открытие о нервной системе кишечника человека.

инТЕРЕсно знаТь…

Няправільна казаць: «У Маргарыты Вадзімаўны выдалася дрэнная раніца». 
Правільна: «Раніца не задалася ва ўсёй сям’і».


– Як доўга вы ў шлюбе?
– Трыццаць гадоў як разам!
– Які жах! За забойства менш даюць…


Мяне не хвалююць грошы – яны мяне супакойваюць.


– Вы такі зайздросны жаніх, а бераце замуж такую непрывабную старую дзеву.
– Калі вам патрэбна банкнота, вы ж не глядзіце, у якім годзе яна надрукавана.


Я раней думаў, што калі выпіваеш, то жанчыны робяцца прыгажэйшымі. Цяпер 

заўважыў, што сам таксама харашэю.


З таго часу, як мая сяброўка зацяжарала, у маім жыцці многае змянілася: імя, 
нумар мабільнага тэлефона, месца жыхарства…


– Калі мужчына і жанчына робяць адно і тое ж, вынік часта бывае розны...
– Што ты маеш на ўвазе?
– Напрыклад, калі ўмываецца мужчына, ён выглядае лепш. А калі ўмываецца 

жанчына, то...


Прывяла свайго жаніха знаёміць з бацькамі. Тата расплакаўся: 10 гадоў не бачыў 
свайго аднакласніка.


19-гадовая дзяўчына з неразборлівымі сувязямі – гэта ў будучыні 40-гадовая 

жанчына з вялікімі сувязямі.


У прынцыпе, я нармальна стаўлюся да паездак на работу. Але чакаць 8 гадзін, каб 
паехаць дадому, рэальна стамляе.


– Вы чулі: Іванову асудзілі на вялізны тэрмін.
– За што?
– Яна кінула мужа.
– Ой, не вярзіце лухты! Нікога за гэта не саджаюць. Я сама кінула дваіх – і нічога.
– А вы, прабачце, з якога паверха кідалі?

Как выяснили ученые, кишечная нерв-
ная система – удивительно независимая 
структура. Даже если кишечник по каким-
то причинам отключается от центральной 
нервной системы, он всё равно может про-
должать выполнять большинство своих 
обычных функций. А количество специ-
ализированных нервных клеток (нейро-
нов и глии), расположенных в кишечнике 

человека, примерно равно количеству их 
в головном мозге кошки. «Это похоже на 
второй мозг в нашем кишечнике», – заявил 
Брайан Гулбрансен, профессор кафедры 
физиологии Колледжа естественных наук 
при Мичиганском университете.

Как поясняют исследователи, если 
рассматривать этот «второй мозг» как 
компьютер, глия (совокупность вспомо-

гательных клеток нервной ткани) – это 
микросхема, работающая на периферии. 
Эти клетки не создают сам информацион-
ный сигнал, а усиливают, модулируют или 
изменяют его.

Ранее в этом году команда Гулбрансена 
обнаружила, что изучение «второго 
кишечного мозга» и глии может приве-
сти к открытию новых способов лечения 
синдрома раздраженного кишечника (СРК), 
распространенного заболевания, сопрово-
ждаемого хронической болью в животе, 
дискомфортом, вздутием живота и нару-
шениями в работе кишечника. Заболевание 
до сих пор является загадкой для медиков, 
и лечения от него не существует. Примерно 
15–20% взрослого населения Земли (около 
840 млн) страдают от СРК, две трети из них 
– женщины. Средний возраст заболевших 
составляет 30–40 лет.

«В настоящее время причина возник-
новения СРК неизвестна. Нет никаких 
физических изменений, есть только часть 
кишечника, которая внезапно перестает 
работать», – сказал Гулбрансен, подчер-
кнув, что, вполне возможно, дело в нару-
шении работы «второго мозга», а точнее 
в функционировании глии. Это открытие 
может помочь разработать новые методы 
лечения кишечных заболеваний.


